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• COLECTIVELE DE MINERI DIN BAZINUL CARBONIFER ANINA, JUDEȚUL CARAȘ-SEVERIN, au extras suplimentar " sarcinilor de plan la zi mai mult de 42 000 tone huilă, onorin- du-și astfel angajamentul asumat pe intregul an.La rindul lor, formațiile de muncă din cadrul întreprinderii miniere Rușchița au pus la dispoziția sectorului de prelucrări industriale, in plus fată de sarcina planificată, 530 tone metale neferoase. iar cele din cadrul întreprinderii miniere Bocșa au majorat la aproape 2 milioane lei valoarea produc- tiei-marfă realizate peste plan.• COLECTIVUL ÎNTREPRINDERII DE ALUMINIU DIN SLATINA — unitate distinsă de două ori cu înaltul titlu de „Erou al Muncii Socialiste" — a realizat în perioada care a trecut din acest an un spor de produc- ție-marfă evaluat la 200 milioane lei și o producție fizică suplimentară de 8 440 tone aluminiu primar și a- liaje, depășindu-și, astfel, prevederile angajamentului anual asumat in întrecerea socialistă.Datorat, In principal creșterii productivității muncii cu 3 la sută peste nivelul planificat, succesul a fost în

registrat în condițiile diminuării consumurilor specifice de materii prime, materiale și energie electrică.• Desfășurând o intensă activitate productivă în cele trei trimestre care au trecut din acest an, COLECTIVUL DE MUNCITORI ȘI SPECIALIȘTI DE LA ÎNTREPRINDEREA DE UTILAJ CHIMIC „GRIVIȚA ROȘIE" DIN CAPITALĂ și-a îndeplinit sarcinile de plan la toți indicatorii pe această perioadă. Situînd in centrul preocupărilor realizarea la timp a contractelor încheiate cu partenerii externi, ei au livrat la export, suplimentar, produse în valoare de peste 5 milioane lei. Totodată, printr-o bună colaborare dintre compartimentele de fabricație, prin aplicarea unor procedee moderne de lucru, în special -în domeniul sudurii automate, planul producției-marfă a fost depășit cu 18,5 milioane lei, ce se concretizează în importante cantități de oțel aliat și superior aliat, utilaje tehnologice pentru industria petrochimică. Buni gospodari, grivițenii au economisit. în aceeași perioadă, peste 430 MWh energie electrică, mai mult de 300 tone combustibil convențional^ și aproximativ 330 tone metal.(Agerpres)
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LOVRIN — trei
Așadar, la Lovrin se cunoștea 

campania. Era zi de toamnă 
(neapărat aurie !). străzile erau pustii (bănuim că in aceste zile 
ele s-au animat, parte din lucră
rile agricole .fiind încheiate), la 
stațiunea de cercetări, creatorii 
soiurilor de griu, celebre in 
zonă, dar si in tară, vorbeau 
despre porumb (dar și despre 
cum au plims ei, creatorii soiu
rilor, tind o puternică furtună, 
un uragan aproape, a culcat la 
pămînt lanurile care promiteau 8 000 kg la hectar — pentru pri
ma dată s-ar fi obținut opt mii! 
— dar nu s-au obținut, perfor
manța s-a mai aminat cu un 
an, parcă pentru îndîrjirea oa
menilor și pentru a le da semn 
că in agricultură fiecare an în
seamnă a lua totul de la capăt), 
noi îl așteptam pe secretarul co
mitetului comunal U.T.C. spre a 
o porni in documentare, și o at
mosferă ușor ciudată (ciudată 
pentru un sat) ne înconjura. Era 
ceva din atmosfera stațiunilor 
turistice, ceva din atmosfera sta
țiunilor de pe litoral, căci ve
deam trecind prin fața noastră 
oameni lejer îmbrăcați, cu ple
duri, cu coșurile din paie (nu-ți 
trebuie .grea multă imaginație 
pentru a „vedea" in ele articole 
de plajă !). Amănunt pe care 
l-am fi uitat, amănunt care 
ne-ar fi stăruit, exact 
ca o ciudățenie, în memo
rie dacă, după ce ne-am

f CONSUMURILE ENERGETICE -
SUB NORMELE STĂRUITE, DAR 

NU LA NIVELUL POSIBILITĂȚILORDeparte de a epuiza toate rezervele inventariate în ce privește reducerea consumurilor,. valorificarea superioară a tuturor resurselor utilizate în procesul de fabricație, colectivul de*  oameni ai muncii de la Combinatul de Lianți și Azbociment Medgidia înscrie in bilanțul activității desfășurate pină acum în 1986 însemnate _ economii. Astfel, la sfirșitul lunii septembrie, în evidențele, contabile ale u- nității se înregistrau economii cifrate la 509.3 tone combustibil și 625,8 MWh energie electrică. Apoi, față de a- ceeași perioadă a anului trecut în cele 9 luni care au trecut din 1986 consumurile energetice au fost reduse cu mai bine de 3 816 tone combustibil și cu 3 651 MWh la energie electrică.Este mult sau puțin, ce înseamnă aceste economii, raportat la posibilitățile existente în combinat și pornind de la ideea că unitatea este unul dintre cei mai mari consumatori de combustibil și energie din județul Constanța ? Cifrele notate mai sus nu sint, să recunoaștem, spectaculoase, economiile înregistrate fiind minimul, a ceea ce se putea obține. Sînt însă demne de laudă c'îteva din acțiunile întreprinse de muncitorii și specialiștii combinatului, mai cu seamă în direcția recuperării căldurii și
CAMPANIA AGRICOLĂ DE TOAMNĂ

Ritmurile înregistrate in ul
tima perioadă la principalele 
lucrări agricole de sezon evi
dențiază posibilitatea înche
ierii acestora in termenele sta
bilite. Cu prioritate recoltarea 
porumbului, a soiei, furajelor, 
sfeclei de zahăr, a legumelor, 
fructelor și strugurilor trebuie 
finalizată cit mai grabnic, pen
tru a evita pierderile. In ace
lași timp o maximă atenție se 
va acorda livrării producției la 
fondul de stat. eliberării 
grabnice a terenurilor de re
surse vegetale, cu destinația 
bazele furajere, și trecerea la 
efectuarea ogoarelor de toam
nă. Pe aceste coordonate ac
ționează și brigăzile de tineret 
prezente incă în numeroase u- 
nități agricole, in bazele de 
recepție și întreprinderi pre
lucrătoare.

(Grupajul nostru de relatări 
— în pagina a 5-a).
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întors de la Gottlob, de la Sta
țiunea de mecanizare Gottlob. 
Alexandru Lucaciu, secretarul 
comitetului V.T.C., nu ne-ar ii 
îndemnat să vedem și ștrandul. 
„Ștrandul ? ! hm. ștrandul ! Hai 
să vedem și noi ștrandul din co
muna Lovrin !“ Si l-am văzut ! 
Mai intîi că ștrandul este o bază

Reportajul 
nostru

de agrement și tratament cu 
apă termală, cu bazine in aer 
liber, dar și cu piscină acoperită, 
cu locuri de cazare (dar trebuie 
să le vedeți pentru a înțelege că 
expresia : „curat ca lacrima" se 
aplică acestui minihotel cu toată 
forța !), o bază de agrement si 
tratament care nu aparține nici 
turismului, nici vreunei alte in
stituții specializate, ci — pur si 
simplu — unui consiliu popular 
comunal, deci, unei comune, lo
cuitorilor ei ! A fost ideea pri
marului Petre Milităroiu. o idee, 
fastă pentru tonusul oamenilor 
din comună. Transformarea 
unor băi populare intr-o ditamai 
stațiune modernă a adus Lovri-

ipostaze
nul la dimensiunea și. poate, ftt 
viitorul nu prea îndepărtat, re- 
niimele Felixului. Deci, unei 
imagini cunoscute (noi înșine 
pină a merge la Lovrin știam 
doar despre soiurile de griu 
„Lovrin 32“ sau „Lovrin 22“), 
comuna își anexează încă o ipos
tază, dovedind că proverbul, cu 
datul și nebăgatul in traistă se 
aplică destul de exact, dar ne 
dos acolo unde sînt oameni ca- 
re-și iubesc locul nașterii lor. 
Pentru oamenii care consideră 
satul doar locul de dormit al ce
lor ce au grija pămîntului și 
visul orașului, Lovrinul iese din 
obișnuitul unei comune — mari, 
fruntașe — nu numai prin a- 
ceastă bază (un dar al naturii — 
aceste ..ape termale, însă. în cite 
locuri, natura, nu a fost darnică 
și a rămas numai in fază de no
bilă intenție față de oameni ? !), 
ci și prin tot ceea ce ii colorea
ză existența : printr-un parc se
cular (stejari, fagi, paltini) in 
mijlocul căruia s-a amenajat un 
teren de tenis de timp, prin în
ființarea primului centru cultu
ral din județul Timiș (cu secție 
muzeală, cu cenacluri), prin miș
carea sportivă din această co
mună care se mindreste cu pre
zența, inedită, a unei echipe, 
„Știința" Lovrin, in campionatul

CONSTANTIN STAN

(Continuare în pag. a IV-a) 

modernizării agregatelor. Recent a fost realizată o a doua instalație de recuperare a căldurii de la tola cuptorului de clincher, prima instalație de acest fel funcționirid cu rezultate dintre cele mai bune încă de acum doi ani. Consumul de combustibil a fost redus astfel cu mai bine de
LA COMBINATUL DE 

LIANȚI Șl AZBOCIMENT 
MEDGIDIA

200 tone anual, căldura recuperată astfel fiind utilizată la încălzirea apei necesare bunului mers al activității de producție.Economii importante — circa 100 MWh energie . electrică anual — au fost obținute și prin folosirea unor intensificatori la măcinarea cimentului, iar alte cantități de e- nergie și combustibil au fost disponibilizate prin extinderea procedeului de prelucrare uscată a clincheru- lui în detrimentul procedeului umed, firesc în funcție de mărcile de ciment care trebuiau obținute. Prin punerea in funcțiune încă de anul trecut a unei noi capa

Geometria spectaculoasă a piscinei de la Lovrin concurează 
chiar și o piscină olimpică!
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cități. cunoscută între ci- mentiști drept Fabrica Medgidia II și dotată cu instalații dintre cele mai moderne, respectiv, cuptoare rotative de 3 000 tone (vechile cuptoare avind capacitatea de doar 800 tone), consumurile de combustibil la 1 000 tone clincher au fost reduse de la 211 tone la 120.5 tone.Să mai reținem, din acțiunile evidențiate de tinăra ingineră Rodica Boeru, responsabil, în cadrul compartimentului pregătirea, planificarea și urmărirea producției, cu consumurile energetice, lucrările efectuate in scopul completării izolațiilor Ia toate conductele și instalațiile, fapt care conduce la economisirea a mai bine de 395 tone combustibil anual, ca și măsura de optimizare a funcționării instalațiilor, urmărindu-se ș>ă fie mențintue permanent in funcțiune agregatele cu cele mai ridicate randamente. Potrivit calculelor specialiștilor din combinat pe această cale consumurile de combustibil au fost reduse cu 200 tone, iar cele de energie electrică, cu 300 MWh. Apoi, prin reglarea corectă a procesului de ardere, pe toată durata șarjei și a schimburilor de producție au fost economisite alte
NICOLAE MILITARU

(Continuare în pag. a V-a)
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PRIMIRI LA TOVARĂȘUL
NICOLAE CEAUȘESCU

PIERRE NZE,
membru al Biroului Politic, secretar al C. C. 

al Partidului Congolez al Muncii. Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comupist Român, președintele Republicii Socialiste România, a primit. Ia 8 octombrie, pe Pierre Nze, membru al Biroului Politic, secretar al Comitetului Central al Partidului Congolez al Muncii, care, la invitația C.C. al P.C.R., efectuează o vizită in țara noastră.Tovarășului'Nicolae Ceaușescu î-au fost adresate, cu acest prilej, un salut prietenesc și cele mai bune urări, de succes în întreaga activitate din partea tovarășului Denis Sassou Nguesso, președintele Comitetului Central al Partidului Congolez al Muncii, președintele Republicii Populare Congo. Totodată, oaspetele a mulțumit pentru întrevederea acordată, pentru posibilitatea de a vizită România, de a cunoaște realizările poporului român în construcția socialismului.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a mulțumit și a adresat tovarășului Denis Sassou Nguesso, conducerii Partidului Congolez al Muncii un cald salut, împreună cu cele mai bune urări de sănătate și fericire, de progres și prosperitate pentru poporul congolez.în timpul întrevederii au fost evidențiate relațiile de prietenie și colaborare dintre cele
Editorul și directorul general al revistei

mexicane „El Mundo International"Președintele Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a primit, miercuri, pe Miguel Angel Otero Tamayo,
INTERVIUL TOVARĂȘULUI 

NICOLAE CEAUȘESCU 
acordat ziarului „Al Qabas" din Kuweit
După cum s-a mai anunțat, tovarășul Nicolae Ceaușescu, pre

ședintele Republicii Socialiste România, a primit, la 3 octombrie 
o.c., pe Mohammad Jassim Al Hamad Al Sager, redactorul șef al 
cotidianului de limbă arabă „Al Qabas**  din Kuweit, și pe Hafez 
Omar Monsour Hasan, redactor de politică externă al ziarului, 
cărora le-o acordat următorul interviu :ÎNTREBARE : Domnule

președinte. Republica Socia
listă România, binecunoscută 
poporului kuweitian și altor 
popoare din Orientul Mijlo
ciu, a aniversat recent ziua 
eliberării sale naționale — 
23 August. Aveți amabilita
tea să prezentați cititorilor 
noștri semnificația acestei 
zile și realizările obținute de 
România după cel de-al doi
lea război mondial, atit pe 
plan intern, cit și pe plan 
extern ?

tn același context, vă 
rugăm, domnule președinte, 
să ne vorbiți și de alte eve
nimente majore care au fost 
sau vor fi celebrate de Româ
nia in acest an.RĂSPUNS : în acest an, la 23 August, poporul român a aniversat împlinirea a 42 de ani de la victoria revoluției de eliberare socială și națională, antifascistă șl antiimperialistă. Victoria revoluției a pus capăt pentru totdeauna unei perioade îndelungate de dominație străină, sub diferite forme, unui regim antipopular — regimul fascist — și a deschis calea dezvoltării independente a României, în același timp, actul istoric de la 23 August a pus capăt participării României la războiul dus de Germania hitleristă împotriva Uniunii Sovietice și a aliați- lor și a determinat trecerea armatei române, cu întreaga sa forță, alături de Uniunea Sovietică și de forțele aliate în lupta împotriva Germaniei hitleriste, pînă la victoria finală.în această perioadă relativ scurtă, România a parcurs mai multe etape istorice de dezvoltare — de la societatea în care existau încă puternice forme feudale în economie, la societatea socialistă multilateral dezvoltată. România s-a transformat dintr-o țară agrară slab dezvoltată într-o țară industrial- agrară cu o industrie modernă, puternică, dotată pe baza tehnicii celei mai avansate, care poate să producă aproape totalitatea utilajelor, mașinilor, produselor chimice și altor produse din diferite domenii la un nivel calitativ și tehnic comparativ cu cel realizat pe plan mondial. Despre aceasta vorbește faptul că producția industrială a României a fost, în acest, an, de 111 ori mai mare decît în 1944, iar producția agricolă a crescut de peste 4 ori.Aceasta a permis să realizăm un vast program de investiții. să asigurăm atît dezvoltarea forțelor de producție. cit și dezvoltarea învă- țămîntului. științei, culturii, a construcției de locuințe — rea- lizînd astfel progresul general ăl întregii țări. Pe această bază a crescut puternic nivelul de trai material și spiritual al poporului. Venitul național, spre exemplu, este în acest an de peste 32 de ori mai mare decît în 1944.în același timp. România a dezvoltat larg relațiile de colaborare cu toate statele lumii, fără deosebire de orînduire socială, a participat și participă activ la soluționarea problemelor complexe ale vieții internaționale. la lupta pentru dezarmare și, în primul rînd, pentru dezarmarea nucleară, pentru pace în întreaga lume.Tot în acest an am sărbătorit, în luna mai, a 65-a aniversare 

a creării Partidului Comunist 

două partide, țări și popoare, relevîndu-se însemnătatea deosebită a convorbirilor și înțelegerilor la cel mai înalt nivel în dezvoltarea pe multiple planuri a acestora. Au fost subliniate, totodată, posibilitățile existente pentru lărgirea in continuare a raporturilor bilaterale, în special în sfera economică.Au fost abordate, de asemenea, unele aspecte ale vieții politice mondiale, cu deosebire cele privind continentul african.Tovarășul Nicolae Ceaușescu a evidențiat însemnătatea întăririi colaborării și unității popoarelor africane în lupta pentru lichidarea deplină a colonialismului, a politicii de apartheid, pentru apărarea și consolidarea independentei naționale și dezvoltarea lor liberă pe calea progresului economic și social. în acest sens a fost relevat rolul important ce revine Organizației Unității Africane în întărirea conlucrării dintre statele africane în vederea soluționării problemelor complexe cu care se confruntă,în cadrul întrevederii a fost reliefată necesitatea soluționării globale a problemelor subdezvoltării — inclusiv a datoriilor externe extrem de mari ale țărilor în curs de dezvoltare —, a mobilizării întregului potențial 

editor și director general al revistei mexicane „El Mundo In- ternacional".Cu acest prilej, tovarășul

Român — moment cu profunde - semnificații în istoria patriei noastre, care a permis organizarea luptelor poporului nostru împotriva asupririi naționale și sociale pentru independență și trecerea la construcția societății socialiste. Așa se și explică faptul că astăzi partidul se bucură de încrederea deplină a întregului popor , care vede în politica partidului garanția dezvoltării în continuare a țării, a ridicării nivelului său de trai material și spiritual.De asemenea, în toamna acestui an, se împlinesc 600 de ani de la venirea in fruntea Țării Românești a voievodului Mircea cel Mare, care a marcat renașterea poporului român în începerea luptei împotriva dominației străine, pentru afirmarea poporului și a națiunii române unitare.Acordăm însemnătate tuturor momentelor din istoria îndelungată a poporului român, deoarece considerăm că acestea constituie o parte integrantă a formării națiunii române, a luptei pentru independență, pentru ridicarea continuă a patriei la un nivel de civilizație tot mai înalt.ÎNTREBARE : Domnule
președinte, care sînt liniile 
strategice ale dezvoltării 
viitoare a economiei națio
nale a României ? Cum es
timați rolul și importanța 
fiecărui popor, inclusiv a 
poporului român, in extin
derea participării lor la re
lațiile internaționale și co
operare ?RĂSPUNS : Pe baza rezultatelor pe care le-am obținut. Congresul al XIH-lea al partidului și, apoi, organismele democratice ale țării — Congresul oamenilor muncii. Congresul țărănimii și forul suprem al statului, Marea Adunare Națională — au adoptat planurile și programele de dezvoltare economico-socială pentru noul cincinal 1986—1990 și, în unele domenii, în perspectiva anilor 2000.Obiectivul strategic în actualul cincinal este trecerea României la un nou stadiu de dezvoltare — de la țară socialistă în curs de dezvoltare, la țară socialistă mediu dezvoltată, iar obiectivul strategic al anilor 2 000 este înfăptuirea Programului partidului de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate, care presupune dezvoltarea tuturor laturilor activității economico-so- ciale și trecerea la înfăptuirea concretă, in practică, a principiilor'comuniste de muncă și de viață.Avem în vedere ca, în acest cincinal, să realizăm o creștere puternică a industriei și agriculturii. Ne propunem ca, pină în 1990, să dublăm practic producția industrială, față de 1980, să dublăm venitul național, să dublăm productivitatea muncii. Ne propunem, de asemenea, să realizăm o creștere puternică a agriculturii, realizînd o producție de cereale de peste 30 milioane tone. Aș dori să menționez că, încă din acest an, ne vom apropia de acest obiectiv, a- dică de realizarea unei producții de aproape 30 milioane țone cereale. De asemenea, ritmul de creștere a producției industriale va fi, în acest

material și uman de care dispun aceste state pentru asigurarea progresului lor economic și social. în acest context, a fost subliniată importanța organizării, în cadrul O.N.U., a unei conferințe internaționale, la care să participe, cu drepturi e- gale, toate țările în curs de dezvoltare, cit și cele dezvoltate, în vederea realizării unor înțelegeri corespunzătoare pe calea lichidării subdezvoltării și instaurării noii ordini economice internaționale, care să favorizeze progresul mai rapid al tuturor statelor, în primul rînd a! celor rămase*  în urmă, să asigure. totodată, stabilitatea economiei mondiale. 7.în cursul convorbirii s-a subliniat necesitatea înfăptuirii unor măsuri de dezarmare, în primul rînd de dezarmare nucleară. de reducere substanțială a cheltuielilor militare, ceea ee ar permite ca o parte din fondurile astfel economisite să fie alocate pentru sprijinirea eforturilor de progres ale țărilor în curs de dezvoltare.La primire a luat parte tovarășul Ion Stoian. membru supleant al Comitetului Politie E- xecutiv, secretar al C.C. al P.C.R.A fost de față Albert Servaia Obiaka, ambasadorul R.P. Congo la București.

Nicolae Ceaușescu a acordat un interviu pentru revista „El Mundo International".

an, de peste 7 la sută, ceea ce creează premisele necesare realizării obiectivelor pe care ni le^am propus.Dar esențialul îl reprezintă nu atit creșterea producției industriale, cit dezvoltarea intensivă, angajarea cu toate forțele în înfăptuirea noii revoluții tehnico-științifice, a noii revoluții agrare, în realizarea unei noi calități și ridicarea nivelului tehnic al producției. Am putea spune că, de fapt, acest cincinal constituie cincinalul unei dezvoltări noi, calitative și tehnice, la nivelul celor mai noi cuceriri pe plan mondial.Am menționat deja că România aborda o mare însemnătate dezvoltării relațiilor economice și de cooperare în producție cu toate statele lumii, fără deosebire de orînduire socială. Desigur, un rol important îl au relațiile cu țările socialiste membre ale C.A.E.R., dar, in același timp, România extinde relațiile sale cu toate celelalte țări socialiste. Dezvoltăm, de asemenea, puternic relațiile cu țările în curs de dezvoltare, precum și cu țările capitaliste dezvoltate, iparticipînd activ la diviziunea internațională a muncii. Situăm ferm la baza acestei colaborări și cooperări principiile egalității și avantajului reciproc.ÎNTREBARE : fre ultima 
perioadă în zona Orientului 
Mijlociu au avut loc o serie 
de activități politico-di- 
plomatice care se doresc a 
servi la soluționarea glo
bală a problemelor și la in
staurarea unei păci drepte 
și trainice in regiune, pen
tru soluționarea problemei 
poporului palestinian. Care 
este opinia dumneavoastră 
în legătură cu aceste acti
vități politico-diplomatice, 
luind în considerație ca
racteristicile atmosferei in
ternaționale actuale ? Către 
ce rezultate ar putea con
duce aceste activități ?RĂSPUNS : Aș dori, in primul rînd, să menționez că România s-a pronunțat totdeauna pentru soluționarea . pe cale politică, prin tratative, a conflictului din Orientul Mijlociu. Aș putea spune acum că evenimentele au demonstrat pe deplin justețea acestei politici a României. în Orientul Mijlociu — dar nu , numai aici, ci in întreaga lume — problemele litigioase nu se pot soluționa pe cale militară, ci numai prin negocieri, pe calea tratativelor.în acest spirit. România a acționat tot timpul — și depurte eforturi și în prezent — pentru a se ajunge la negoMeri între părțile interesate, in vederea unei soluții globale, a realizării unei păci juste și trainice în Orientul Mijlociu. Considerăm că problema fundamentală o reprezintă asigurarea dreptului poporului palestinian la autodeterminare, inclusiv la realizarea unui stat propriu, independent. Forma în care se va materializa a- cesta trebuie să o hotărască palestinienii, împreună cu alte țări arabe direct interesate. Dar, indiferent de forma in care se va realiza acesta, poporul palestinian trebuie să poată să-și decidă în mod independent calea dezvoltării sale.' Nu este posibilă o soluționare a problemei palestiniene fără realizarea acestui obiectiv fundamental !

(Continuare în pag, a



„SClNTEIA TINERETULUI" pag. 2

r . ........ JOI 9 OCTOMBRIE 19U
■..... - x

PAGINA ELEVULUI,
1

Cazuri în care ne-am implicat
Luni. August 1986. N-am dreptul să-mi arăt perplexitatea. Ascult și, notez. Mă privește cu ochi albaștri umbriți de gene lungi, negre. Este neverosimil de alb. Mama vorbește, vorbește. I se pare că nu înțeleg, că nu mă convinge. Băiatul este îmbrăcat în cămașă de un alb imaculat și pantaloni bleumarin. Se joacă parcă absent cu niște chei. Mama povestește, O întrerup și-l rog să-mi spună el. Se uită prin mine. Pare obosit. Simulez neatenția și pretind reluarea povestirii, tncă și încă. Nu-i adevărat, îmi spun. Continuă să-mi fie neclar. Nu înțeleg, nu dau de ceea ce a declanșat povestea. Deocamdată, ca intr-un raft neorganizat, am așezat intimplarea.Liceul industrial de marină 

Brăila. Nu găsesc pe nimeni care să mă lămurească. Vineri sau simbătă?! Voi reveni.
Inspectoratul școlar jude

țean. Brăila, Stau de vorbă cu tovarășul Emanoil Dogăro- iu, inspector general. Mă arăt interesată de' situația fostului elev al liceului brăilean. „Situația este încheiată. Nu mșji încape discuție". „Dar, încerc, este o situație dramatică". ,.A făcut-o dramatică. EI și mama lui care au făcut memorii peste memorii, s-au duș in audi
ente peste audiențe, au chemat o groază de anchete". „Dar e dreptul dinsei. e datoria de mamă să-ți apere copilul pe care-1 consideră nevinovat". „Da, dar situația este încheiată .nu vom reveni", „Totuși, nu mă dau bătută, de fapt ce s-a intimplat?", „Un elev in- disciplinat. A avut o atitudine necorespunzătoare față de muncă, a avut absențe nemotivate, s-a purtat obraznic cu profesoara dirigintă și a primit nota 4 la purtare pe primul trimestru. Pe al doilea, a 
fost mai cuminte, profesorii i-au dat o șansă, i-au dat nota 9 la purtare. Pe trimestrul III a avut o atitudine necorespunzătoare față de munca patriotică și a primit nota 3 la purtare. Cu media 5,33 Ia purtare a -fost declarat repetent". „Acest lucru mi se pare grav. Repetenția în clasa a Xl-a atrage după sine pierderea dreptului de a urma liceul la cursul de zi. Am înțeles că era un elev bun la învățătură". ..Da. era un elev bun, inteligent, dar nu era bine crescut". Am continuat discuția care, departe de a mă lămuri, a adăugat date in măsură să complice lucrurile. Nu știu cit e de important: cit ăm discutat această problemă, inspectorul general nu m-a privit. Doar cind am schimbat subiectul.,,Reiau, după-smiază, aceeași discuție cu elevul șt mama lui. Acum povestește el, Tola Eugen-Costel, elev in anul școlar 1984—1985 in clasa a Xl-a 0 Ia Liceul industrial de marină din Brăila, și in anul școlar 1985—1986 in clasa a XII-a F la Liceul industrial de marină din Galați. „Am luat examenul de treaptă cu media 8,18. Am fost repartizat la clasa Xl-a C, profesor diriginte tovarășa Miorița lozefide. într-una din zile, eram în clasă împreună cu tovarășa dirigintă. Un elev a intrat puțin mai tirziu, Tovarășa dirigintă a spus că a fumat și l-a controlat de țigări. Pe urmă ne-a controlat pe toți în buzunare. Pentru că nu a găsit țigări în buzunare ne-a controlat în genți. La unul dintre colegi a găsit o fotografie hazlie. A rîs și împreună cu dînsa am rîs și noi, S-a oprit in fața mea și mi-a spus să trec in banca intli. M-am dus intr-acolo, dar nu era scaun și m-am întors să iau. Tovarășa dirigintă m-a făcut obraznic și a în

ceput să mă lovească cu furie peste față. După ce mi-a dat singele pe nas m-a lovit , și mai tare, .parcă o Întărită singele. Am fost internat la Spitalul nr. 3 la O.R.L. și la externare mi s-a dat scutire medicală două săptămini. După ce am plecat, tovarășa dirigintă a convocat adunarea generală U.T.C. și a propus elevilor să-mi den vot de blam cu avertisment. La început, colegii n-au fost de acord, apoi au fost - convinși. Oricum, mama a adus scutirea medicală pentru motivarea absențelor, eu nu am mai avut nici o altercație, cu nimeni, dar mi s-a comunicat nota 4 la purtare pentru absențe nemotivate și obrăznicie. S-au mai insinuat și alte lucruri care însă nu pot fi dovedite. Mi-am dat seama că nu voi avea trai bun la școală și am solicitat transferul. Nu mi s-a acordat. Dar tovarășa dirigintă a fost sancționată și mutată de la clasa noastră. Mi s-a promis 'Că totul o să fie bine. In trimestrul II am primit, fără să știu de ce, nota 9 la purtare. In trimestrul III totul părea normal. Tovarășul diriginte, profesorul Niculescu, a vorbit cu mama și i-a spus că nu este nici o problemă. Stupefiat, am aflat că am primit nota 3 la" purtare și că am fost declarat favorabilă".
CIUDATELE AVENTURI 

ALE UNEI NOTE LA PURTARE
repetent. Nota 3, mi s-ă spus, că am primit-o pentru atitudine necorespunzătoare față de munca patriotică, pe baza referatelor făcute de maiștrii instructori. Am făcut memorii, am fost in audiență, la Inspectoratul școlar județean, la Comandamentul Marinei MilitaTe, in subordinea căruia este liceul, la M.E.I., la C.C, al U.T.C, S-au făcut comisii, anchete, persoanele străine de Brăila au constatat că mi s-a făcut o nedreptate și s-a solicitat conducerii liceului să rediscute situația mea, dar hotă- rirea școlii a rămas neschimbată. Oricum, în anul școlar 1935—1986, in urma anchetelor. Ministerul Transporturilor și Teleeanftinicațiilor a suplimentat. pentru mine, un loc in clasa a Xl-a la Liceul industrial de marină din Galați. După un nou memoriu și alte anchete mi s-a aprobat înscrierea in clasa a XII-a, ur- mind ca liceul din Brăila să-mi trimită foaia matricolă cu situația de promovat al clasei a Xl-a, Am terminat clasa a XII-a, dar n-am putut intra în bacalaureat, sesiunea din iunie, pentru că. liceul din Brăila a refuzat să-mi trimită foaia matricolă. Mă aflam In situația de absolvent a 12 clase, dar de promovat numai a 10 clase. Mi se cerea să reiau, la seral, treapta a II-a de liceu",Nu e clar.Marți, 5 august 1986. Liceul industrial de marină Galați. Directorul liceului, profesorul Marin Coman, vorbește în termeni elogioși despre elevul Toia, elev cu care liceul se mindrește. în clasa a XII-a a obținut locul III la faza pe minister, olimpiada de fizică. Profesorul diriginte, Mircea 

Forțu. a semnat o apreciez*  de-a dreptul elogioasă. Profesorul Marin Coman spune: ..Este un elev bun. Are media 10 la purtare. Eu cred că un element rău nu se schimbă în două luni și devine un element bun. Ne-a părut rău c& nu l-am putut lăsa să intre la sesiunea din iunie la bacalaureat. La Comandamentul Marinei Militare, căruia îi sîntem subordonați, veți găsi toată corespondența privitoare ia a- cest caz".Miercuri. București. 6 august 1986. Convorbire cu tovarășul Gheorghe Rușltoru. directorul Direcției învățămînt liceal, profesional și de maiștri din cadrul M.E.I, „Părerea noastră este că elevul a fost nedreptățit. Mai trimitem, din indicația tovarășului ministru, p comisie de anchetă. La timpul potrivit eu am dat indicația necesară".Joi. 7 august 1986. Comandamentul Marinei Militare. Constanța. Căpitanul de rangul III. Nicolae Șerbănescu, de la secția invățămint, a fost unul dintre cel care s-au ocupat de caz. Pe scurt: ..Elevul a fost sancționat prea aspru. Nu există argumente pentru o astfel de medie Ia purtare. Este un elev bun la învățătură. Ancheta noastră i-a fost

Sîmbătă. 9 august 1986. Liceu! industrial' de marină.Brăila. Prin amabilitatea tovarășului profesor LambruCochino, directorul liceului,cercetez documentele: Catalogul clasei a Xl-a C, procesele verbale de la consiliile profesorale și consiliile de conducere, referatele de sancționare. în afara notelor la purtate, rubrica din dreptul elevului Toia Eugen-Costel nu are nimic deosebit. Notez, totuși, rubrica absențe: trimestrul I 47 — din care 28 motivate; trimestrul II — 1: trimestrul III — 22. Se aduce in discuție problema absențelor de la practica agricolă. „înca- talog nu sint consemnate" — observ. „Da, așa este" — îmi răspunde tovarășul Cochino. Registrul de procese verbale. (Este necesară o paranteză : în trimestrul I director al liceului a fost tovarășul Ion Vasile. Numai după aceea tovarășul Cochino a preluat conducerea). îmi mai exprim o nedumerire: de ce nu a semnat directorul procesele verbale? Fostul director. Actualul director: „Nu știu". Aflu: la data de 29 noiembrie 1984, la 10 zile de la conflict, profesoara dirigintă primește avertisment și dinsa propune mutarea elevului de la clasa a Xl-a C la clasa a Xî-a A. La consiliul profesoral din 20 decembrie 1984 se ia in discuție cazul elevului Toia. Aflu: absențe de la muncile agricole;" refuzul de a munci, atitudine sfidătoare față de elevi și față de cadrele didactice. (Am mai spus absențele nu sint trecute în catalog, nu există nici un referat împotriva elevului în această perioadă, nici o consemnare de discuție eu el din partea vreunui cadru di

dactic). Tot la această ședință s-a discutat șl sancțiunea dată (sau... „De fapt, concret, tovarășa lozefide nu a primit nici o sancționare" — declară profesorul Cochino). Rețin aprecierea unuia dintre profesori: „Pe elev nu-1 cunosc. Dar o cunosc pe tovarășa profesoară, Sint de acord cu nota 4 la purtare". Tot acest proces verbal, nesemnat de directorul Ion Vasile, consemnează: ..Tovarășul Ion Vasile propune ca elevul să fie chemat in fața Consiliului pentru avertisment", (S-a epuizat, așadar, o formă de sancționare cuprinsă in Regulamentul școlar). Și, Toia Eugen-Costel. nota 4 la purtare! Din consemnarea pro-, cesului verbal rețin că doar un cadru didactie, in această perioadă, a stat de vorbă cu elevul, în rest, c6i mai multi dintre participanții la discuții nu sint profesori la clasa a Xl-a C și este limpede că sint foarte supărați pe elev (? !), 28.02.1985. în consiliul de conducere. Ia solicitarea Comandamentului Marinei Militare, se rediscută in aceiași termeni cazul Toia și se hotărăște menținerea notei 4 la purtare, motivarea absențelor nemotivate, (Iarăși, o paranteză: scutirea medicală depusă la școală a dispărut. Pe baza unui duplicat, pină la urmă s-au motivat absențele ! ?), schimbarea dirigintei (și profesoară de engleză) de la clasa a Xl-a C, Fără supărare ?! 1

12 iulie 1985. Consiliu! pentru acordarea notelor la purtare. Citez: „La clasa a Xl-a C. tovarășul diriginte Niculescu afirmă că nu are note sub șapte". (Regulamentul școlar prevede că in consiliu se iau în discuție notele sub 7 propuse de profesorul diriginte). La clasa a Xl-ă C s-a discutat, totuși, cazul elevului Toia. Trei maiștri instructori, A. Dim ache, S. Mogoș și M. lîeleșteanu, aduc in discuție a- titudinea Iui Toia la practică, faptul că elevul a contribuit la „dizolvarea colectivului", că are o „atitudine ndeorespunză- toare". Văd referatele alcătuite la data de 12 iulie 1985. Sint ca trase la xerox. Cu citeva deosebiri : pentru Aristide Di- mache, elevul Toca Valentin (? 1 1) a refuzat să muncească pe 9 iulie. Pentru Sandu Mogoș, elevul Toia a refuzat să muncească pe 9 iu
nie (? 1 1), iar pentru Marin Haleșteanu a refuzat să muncească pe 11 iulie. Așadar. (Este neplăcut să constatăm că cel puțin unul dintre referate este agramat, este sub condiția unui absolvent de școală generală. „Acesta nu-i al nostru. E de la Șantier", îmi precizează tovarășul Co- ehino). Se propune 4 și 3 la purtare, se apreciază că elevul este un „pericol ^pentru elasft", se supune Ia vot: pentru nota 4, 21 voturi contra, 1 abținere și 2 voturi pentru; pentru nota 3 la purtare: 23 de voturi pentru și 1 abținere. Profesorul diriginte n-a participat Ia vot! 22 octombrie 1985. In prezența căpitanului de rangul II Ștefan Oruna de la Comandamentul Marinei Militare se rediscută, în consiliul de conducere, cazul Toia.

Situația rămîne neschimbată. Deci, elevul Toia Eugen, elev la acea dată în clasa a XII-a la Liceul industrial de marină din Galați, rămîne cu media 5,33 la purtare, deci in stare' de repetenție. (Nu mi se pare lipsit de importanță să adaug că tot nota 4 Ia purtare, a primit, în trimestrul I, și un elev din clasa a XII-a judecat pentru fapte penale. Comparația dintre cazuri o poate face oricine!).Oricum, situația a suscitat foarte mult interes. Oamenii au fost puși și repuși pe drumuri, s-a consumat un volum mare de corespondență, s-a discutat, s-a anchetat. Spre e- dificare. iată numai un document: Adresa nr. L.P. 337 din 6.05.1986 a Comandamentului Marinei Militare către Liceul industrial de marină din Galați. adresă semnată de tovarășul contraamiral Constantin Ibrdache -Referitor la situația școlară a elevului Toia Eugen- Costel. vă comunie următoarele: a) pe documentul cu nr. L.P. 1008 62.11.1985 prin care s-a făcut cunoscută Ministerului Educației și învățămintu- lui situația elevului Toia Eu- gen-Costol. tov. Ing. GheWghe Rușitoru. directorul Direcției învățămînt liceal, profesional și de maiștri, a pus rezoluția: „Analizind referatul în cauză. sîntem de acord cu Înscrierea elevului în clasa a XII-a, la Liceul de marină din Galați. Urmează ea liceul din Brăila să vă comunica promovarea clasei a XI" : b) adresa cu nr. 52636 1983 a Ministerului Educației și învățămîntu- lui, ce constituie răspunsul la adresa cu nr. D.O. 274 1935 a Comandamentului Marinei Militare, conține .următorul a- liniat: „Deoarece' din cercetarea făcută de dv. rezultă că dispozițiile legale au fost Încălcate este necesar ca biroul executiv al consiliului de conducere al Liceul industrial de marină din Brăila să reanali- zeze situația elevului Toia Eugen-Costel și să stabilească nota la purtare pentru trimestrul III al anului școlar 1984— 1985, pe baza propunerii profesorului diriginte. conform prevederilor Regulamentului, să operez'e modificările ce decurg ca urmare a schimbării acestei note și să elibereze foaia matricolă a elevului pentru clasa a Xl-a. în timpul perfectării acestor forme elevul va continua cursurile la Liceul industrial de marină din Galați".Situația elevului Toia Eugen-Costel, la Liceul industrial de marină Brăila, urmează a se soluționa definitiv după încheierea cercetărilor Procuraturii Militare București».Foaia matricolă a elevului Toia Eugen-Costel a fost trimisă la Galați. „Acum mi s-a comunicat că din dispoziția tovarășului ministru al M.E.I; elevul a promovat cu media 5,33 la purtare clasa a Xl-a și că să trimitem foaia matricolă pentru ca elevul să Intre în sesiunea din august la bacalaureat. Și totuși, dacă vrea să dea examen la Institutul de marină, oare or s*-l  primească? Acolo parcă trebuie să aibă medii mari la purtare" — mi se confesează directorul liceului brăllean, profesorul Lambru Cochino.Tot simbătă, 9 august 1986. ÎI sun pe Eugen și-i spun că îi urez succes la examene, că situația s-a rezolvat. îmi mulțumește pentru veste, credeam că va fi entuziasmat, dar mi se pare doar obosit.★Dincolo de rezolvarea ei, situația continuă să rămină neclară. Care este motivul și cît din vină revine fiecărei părți? A existat numai un singur repetent? Eu cred că au fost mai multi. Și nu adolescenți.
MIOARA VERGU

NICOLAE BELI:

„Matematica este un domeniu
generator de mari bucurii 
pentru lucrul bine făcut"

Elev in clasa a XII-a la Liceul de niatematică-fizieă nr. I din Capitală, Nicolae Beli este o finiri speranță a științelor m»i<- matice, speranță confirmată deja prlntr-o serie de rezultate deosebite. Seria acestora incepe cu distincțiile obținute in clasele a VII-a și a VIIl-a la concursurile naționale de matematică, succese continuate șl in anii liceului, cind s-a aflat la fiecare ediție printre laureați. Consacrarea Internațională o cunoaște încă din 1985. cind, ca elev in clasa a X-a, membru al lotului tării noastre pentru Olimpiada balcanică de matematică, este distins cu premiul I, contribuind la cucerirea primului loe de către echipa României. Adaugă la aceasta o performanță superioară — premiul I la Olimpiada internațională de matematică. ediția 1986. Un palmares de prestigiu, care il onorează, ceea ce ne-a și determinat să-l avem ca interlocutor pentru prima rubrică dedicată performerilor școlii noastre in acest an școlar.
— Așadar, nu numai un bilanț bogat, dar și continuitate a reușitelor pe un plan ascendent. Cum se simte autorul lor in această postură 2— Desigur, obținerea unui premiu sau a altuia este de natură să-ți dea o serie de satisfacții. După momentelm de euforie încep însă reflecțiile. Pentru că iți dai seama cit de mult .mai ai de învățat. S-ar putea spune că exagerez, însă o dată pornit pe un drum ca acesta, consider eu că exigența față de sine este atitudinea firească ce se poate adopta în perspectiva unei cariere în domeniul științelor exacte.— Spune-mi. te rog, cam de cind s-» conturat această pasiune 2— Cam din a doua parte a gimnaziului, cind au venit și rezultatele amintite Ia olimpiade. N-a fost nevoie să fiu împins de la spate. Ceva sau cineva deschisese o portiță pe care eu am intrat și de acum înainte, matematica a început să-și dezvăluie frumusețile. Profesorii pe care i-am avut ați sesizat înclinațiile mele și m-au îndrumat. în consecință. Atît ca lectură, cit și ca manieră de studiu. Aș sublinia totodată că în țoată această perioadă am avut multe de învățat, partlei- pind la cercurile de specialitate.— Mulțî văd totuși aeest domeniu ca un univers arid, Închistat, drept pentru care te întreb, ee anume iți Întreține pasiunea 2— Ușor și totodată dificil de dat un răspuns. Ușor, pentru că. iată, pasiunea vine din însăși... dragostea pentru matematică. Stăpînind bine un anume sector este limpede că tot ce ține de el vei faee cu plăcere. Și totuși de ce, care este substratul ? Aici vine momentul cînd cineva din afară poate să-i înțeleagă mai greu pe îrn- pătimiții de matematică. Pe scurt este vorba.de o, lume aparte in care, dacă ai intrat, nu te mai poți rupe de ea. E un domeniu ce stimulează creativitatea. generator de mari bucurii pentru lucrul bine 

făcut. Iar mulțumirile sint cu atît mai mari cu cit înaintînd în acest domeniu, ca grad de dificultate, reușești să dai soluțiile corecte.— Ce urmează după matematică, în ordinea preferințelor ?— Fizica. Poate că doriți să știți de ce. Pentru că intre cele două există o interdependență. Dacă matematica este o expresie concentrată a univer-
Performanțele 
adolescenței

sulul în care trăim, fizica nu, face altceva clocit să explice fenomenele din cadrul acestuia.— Ce discipline menționezi în continuare 2— Vino la rînd informatica, pe care regret că n-am putut s-o aprofundez, ocupat fiind cu pregătirea pentru concursurile din acest an. Subliniez apoi limba Si literatura română. istoria si ca o descoperire recentă filozofia. De altfel, cititul este una dintre pasiunile pentru timpul liber. Aici chiar aș avea ceva de zis, apropo de rolul care se acordă in scoală acestor discipline. Adică, fată de pretenții, totul este atît de concentrat, încât obiectivul de a transmite și a realiza însușirea cunoștințelor în cele mal bune condiții nu mai eete atins. în schimb se pierde timpul în cazul altor discipline ce nu ne sint totdeauna de mare folos.— Să ne Întoarcem la matematică. Te pregătești în fiecare zi Ia acest obiect 2 Și cam cum arată programul tău zilnic de muncă 2— Pregătirea la matematică este și ea în funcție de anumite evenimente, cind firește, accelerez studiul. Sint însă zile cind nici nu mă apropii de cartea de matematică. Atunci lectura este pe prim plan. Programul de lucru este ca al 

unui elev obișnuit. învăț, scriu diferite teme (acestea din urmă constituie una din modalitățile de a pierde timp și totuși aproape fiecare dascăl crede că ne ajută dîndu-ne mult de scris).— ȘBu că Ja matematică ești un elev de 10. Cum vezi in general această notă ?— în ce mă privește nu învăț pentru notă. Cu matematica e altceva. Cred că această notă e mai mult o obsesie a unor părinți, drept pentru care ea nu refleetă întotdeauna realitatea,— Spune-mi, țe rog, faptul că prin pregătirea Ia matematică oști peste nivelul programei. nu te plictisește in timpul orelor respective 2— Mă așteptam la această întrebare. Ei, bine, nu mă plictisesc. Aș zice chiar că aceste ore sint un eiștig, pentru că mă verific asupra unor lucruri peste care altfel nu prea am timp să revin.— Cum se împacă un matematician ca tine cu tehnica ?— Recunosc că nu prea. Deși simt că mă voi putea apropia de ea.
— Spre ce anume te îndrepți, 

ee vizezi in continuare ?— Către facultatea de matematică. unde aș dori să fac in \ continuare specialitatea informatică.— Am vorbit, iată, despre multe aspecte ce țin de șepală. Nu am atins insă un subiect ee interesează pe fiecare — timpul liber.— Pe undeva a fost vorba de el: Unul dintre modurile de a-1 umple este cum spuneam cititul. Apoi, ca opțiune, aș trece filmul! Nu în ultimul rind as menționa excursiile, plimbările prin parcuri. In firea lucrurilor este ca acest din urmă mod de petrecere a timpului liber șă fie dor*  în perioadele aglomerate. Dar haideți să «minăm pe altă dată o discuție despre timpul liber, pentru că școala abia a început.
ALEXANDRU STROE

O

Zîmbete pe jumătate
N-a? vrea să se creadă că ambiționez cine știe ce teorie a transportului feroviar, dar nutresc convingerea sinceră și de neclintit că fără trenuri viata noastră ar fi absolut plicticoasă, dacă nu chiar completamente lipsită de sens. Clntat deopotrivă de poeți și navetiști, pus inspirat pe note (să ne amintim de acel săltăreț „Trenule, mașină mică") sau transpus de-a dreptul pe ecran (unde nimic nu avansează fără un tîrîit de telefon șl o despărțire dramatică pe peron), trenul nu e doar un banal însemn al unei civilizații grăbite și plimbărețe, ci infinit mai mult — e chiar șansa oferită apropierii dintre oameni.Multe se petrec in acest miriapod din metal (cum frumos se exprima cineva) — de la crime (Balt-Orient Expressul Agat- hei Christie) pină la pasiuni răscolitoare și comedii fără egal (Doi pentru o gară, Trans- america Express etc.) —- chiar dacă, așezindu-te comod în compartiment, iți spui Optimist: doar nu mi s-or intimpla mie toate astea. Oricum, rareori sint Situațiile cind după o călătorie mal lungă, de citeva ore, nu te pricopsești cu o nouă cunoști- ință ?i un număr de telefon (pe care, bineînțeles, nu-1 vei mai forma niciodată), c-un nou vecin de cartier sau chiar cu o rudă ceva mai îndepărtată. în tren se schimbă adrese, rețete de zacuscă și sfaturi pentru spondiloza cervicală. Tot aici au loc mici conferințe pe cele mai trăznite teme (de la rein

carnare, pină la canibalism), \ cercuri de familie și trainice aranjamente matrimoniale, diverse informații de pe glob și ample comentarii sportive.Cu alte cuvinte, iubesc trenul (și sper ca sentimentul să fie reciproc, dar. vorba ceea, urăsc așteptarea, plictisul dintre o stație și alta. Iată de ce, odată suit in vagon, prima mea grijă e să caut in preajmă un parte
DE UNDE FUGIM

CU... TRENUL
ner și. deopotrivă, un subiect de discuție, așa cum mi se intimplă în acest accelerat 827, angajat cu toată convingerea pe relația Constanța, via Fetești. în aglomerația ce anunță discret un minunat sfirșit de septembrie și un sezon hotelier de excepție, privirile mi se opresc asupra unui grup de băieți, aflat prin preajmă. Altcumva np-ți trebuie prea multă inteligentă de- tectiviștă ca să le ghicești virsta, cerneala abia uscată de pe buletin, ba chiar și locul aproximativ de unde vin, dacă ar fi să-i judeci măcar după costumația cit se poate de adecvată unei campanii agricole : pulovăre groase, treninguri si adl- dași de proveniență autohțonă.

Ținută „de scandal". S-au retras intr-un colț și, deși par simpatici, nu prea au chef de vorbă. Mai degrabă i-a doborit oboseala. Unii pirotesc cu capul sprijinit de fereastră, alții își amăgesc somnul cu o țigară. Vine în sfirșit și controlorul. Grupul se destramă rapid. își păstrează calmul și capul sprijinit de fereastră doar fericiții posesori ai biletului de călătorie. Restul se descurcă cum poate. Și se descurcă. Pină la Constanța e drum lung și o scurtă conversație pare binevenită, așa 

că. din una-n alta, la o țigară, aflăm că sint elevi la Liceu! ind. nr. 9 din Constanța, că au fugit de la Ostrov, jud. Călărași, unde se aflau la cuvenita practică agricolă, pe ei deranjîndu-i nu atit lipsa confortului, cit mai ales faptul că după 10 zile de munca nu fuseseră înlocuiți, așa cum li se promisese la început. Mă rog, așa o fi, dar dacă vă prinde 2 Să sperăm că nu, mi se răspunde, după care discuția alunecă pe negîndite spre alte zone de interes. Deja se zăresc primele blocuri ale orașului și, prin vălătucii groși ai fumului de țigară, întrevăd o clipă mîngiierea umedă și sărată a mării. Ce să fac ? Am rămas același sentimental din- 

totdeauna. Lumea se pregătește să coboare. Din dreptul ușii, unul din băieți îmi face semn de bun rămas. îi răspund. Vă țin pumnii ! Nu știu de ce îmi pare rău. Probail că nu suport despărțirile și asta mă face să mă gindesc fără vreo pricină o- bieetivă, că mai toate trenurile de Constanta au ceva aparte, un „je ne sals quoi" destul de autohton ca să provoace In sufletul și așa ticsit cu sentimente al călătorului o lăudabilă nostalgie. Chiar dacă, spre stîrșitul lui septembrie, acceleratul de Constanța încetează să mai fie doar trenul vesel și săltăreț de vacanță, tot mai rămîne cite ceva din poezia trecută a mării, cu valuri, soare și fete frumoase.P.S. Lăsînd gluma, o întrebare totqși persistă : cum a fost posibil ca un grup de 10—12 elevi să dispară dintr-un loc (altcumva izolat), fără ca cineva (profesori, colegi, muncitori ai I.A.S.) să observe și să ia măsurile ce se cuveneau ? De la moralizarea ieftină și grăbită pină la înțelegerea situației in toate aspectele ei e o distantă pe care nici o pedeapsă, oricit de aspră ar fi, nu o poate suplini. în altă ordine de idei, e de la sine înțeles că munca din eimp presupune niște privațiuni, că un I.A.S. nu dispune de cinematografe. discoteci și bulevarde pe pare să-ți inchei siesta de seară. Dacă nu Înțelegi acest lucru de la început, e trist, Oricum, educația și felul în care trebuie ea făcută sint într-o mare și nețneritată suferință.
SORIN PREDA•»

O lume pentru 16 ani
„Atunci mi-am sprijinit fruntea in palme șl am pllns. Era. cred, pentru prima dată cind mi se intimpla asta eu adevărat. Era ca-n Prevert, știți, în «Cafeaua cu lapte-, parcă așa se numește poezia, nu ? Spun că mi se intimpla pentru prima dată asta cu adevărat" pentru că tristețea mare de atunci o simțeam intr-un mod cu totul altfel decît iritarea sau necazul sau nerăbdarea «e îmi provocau, copil fiind, lacrimi, față de o dorință a mea refuzată de un alt copil, prieten de joacă, sau de părinți. Era ea un sfirșit de lume și mă întrebam cum după plecarea lui lumea ar mai putea avea pentru mine vreun sens. Se intimpla imediat după vacanța de iarnă din clasa a Xl-a. împlinisem de curind 16 ani. îmi serbasem această aniversare eu mai multi colegi, participase și el, desigur, și totul fusese minunat. Apoi brusc, după numai citeva săptămini, m-a anunțat că prietenia noastră trebuie întreruptă. Exact acesta din urmă era cuvintul : întreruptă. Mi-a spus-o pe un ton foarte serios, argumentînd această hotărire prin -liniștea necesară studiului pentru admiterea la facultate-. Nu înțelegeam, nu aveam cum să înțeleg. Sigur. mă glndeam foarte mult la el, chiar șl in timpul meu de acasă. Să nu credeți însă că exagerez dacă am să vă spun că făceam asta întotdeauna după terminarea lecțiilor. Și eu îmi propusesem să intru 

Ia facultate, știam că trebuie să învăț mult, o făceam temei- ,nic, alungind orice altă preocupare, dar seara, după lecții, mă bucuram gîndindu-mă în liniște’la el. Ne intîlneam, firește, la școală, uneori, cind sfirșeam orele împreună, mă conducea spre casă, tntilmri propriu-zise nu aveam decît simbăta. «de la 3 pină la 5. după-masă», cînd ne duceam împreună la film. Și foarte rar, de citeva ori într-un an.
INVITAȚIE LA^ DIALOG!

la onomastica vreunui cdleg. Și atunci ? De ce socotea el că prietenia noastră ii «perturbă» timpul de studiu ? Pentru mine, dimpotrivă, existența lui însemna o și mai mare încrin- cenare spre învățătură, pentru că voiam să realizăm împreună un viitor frumos. Am Încercat să-i explic. A fost inutil, Foarte elegant, cu un zim- bet încurcat, m-a încurajat spunîndu-mi că. de fapt, nu s-a intimplat nimic, nu este decît o Întrerupere necesară, că vom susține examenul de admitere și după aceea...Așa cum v-am spus, am pline mult atunci, credeam că nu-mi mai găsesc nici un rost. Vreo citeva săptămini nu am putut să mă ocup/serios de carte, am luat citeva note mai mici, pă

rinții erau îngrijorați. Am avut citeva discuții cu mama, i-am spus tot, m-a înțeles, m-a încurajat mult, dar nu-mi era de-ajuns. Rivneam cu fn- căpâținare să mă consult cu cît mai multă lume, să aflu cit mai multe păreri despre atitudinea lui, despre ceea ce trebuia să fac. Vă mărturisesc că discuțiile acestea imi făceau foarte bine. Am scris și ziarului «Scînteia tineretului», rubricii «De la om la om», A- cum zimbesc, amintindu-mi toate acestea, dar atunci, pentru mine ele însemnau atit de mult..."Rindurile de mai sus fac 

parte dtntr-o scrisoare primită in urmă cu citva timp la redacție. Ele constituie de fapt preambulul unei scrisori emoționante prin care profesoara Emilia P., aflată acum la virsta deplinei maturități, pledează, cu argumente calde și convingătoare. pentru un dialog cit mai firesc și mai apropiat cu adolescența, incurajîndu-ne, prin observațiile domniei sale, în intențiile de abordare a tematicii rubricii de fată. Cum astfel de sugestii, directe sau indirecte, (făcute, altfel spus, prin relatarea unor întîmplări personale, a unor situații deosebite trăite de cei ce ne scriu Sau de’pef cărora le sint aproape, situații pe care le vor co- 

mentate mai mult, pentru a le înțelege mai bine și a se înțelege mai bine pe ei înșiși) au sosit in- mai multe rinduri pe adresa noastră, ne-am propus. stimați cititori, ca, ince- pind cu acest nou an școlar, „Pagina elevului" să cuprindă in cadrul rubricii „O lume pentru 16 ani" aatfel de dialoguri în care, atît redacția, cit și unele personalități din diverse domenii de activitate să comenteze, pornind de Ia relatările dumneavoastră .fapte în- timplări și atitudini specifice vieții de elev, specifice, in fapt, adolescentei, virsta marilor întrebări și a marilor răspunsuri, Fără a pretinde oferirea unor soluții „miraculoase" în obținerea unor note bune și foarte bune sau in „facerea, desfacerea gi. refacerea" prieteniilor etc., ne propunem să discutăm astfel despre învățătură, despre formarea profesională și propria devenire, despre prietenie, dragoste sau viitor, despre bucurie și tristețe, despre perseverență și noroc, despre z!lo frumoase sau zile mai puțin frumoase. umbrite de o notă re.» sau de un gest neînțeles venit din partea cuiva apropiat cn și desnre multe altele asemenea.Cu speranța că intențiile noastre coincid intru totul cu dorințele cit mai mflltor cititori. așteptăm, dragi prieteni, scrisorile dumneavoastră, . pe adresa redacției „Scînteia tineretului". Piața Scînteii nr t. Sector 1 București, cod 71311, pentru rubrica „O lume pentru 16 ani !“.
GABRIEL NASTASE
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ROMANESCCEZIENI, o comună sub semnul performanței
in geografia noii revoluții agrare, și deopotrivă a județului 

Olt, comuna Cezieni iși are un loc distinct, inconfundabil tocmai 
prin aceea că oamenii săi (și nu puțini dintre ei sînt tineri, foar
te tineri) trăiesc, muncesc și gîndesc sub semnul performanței - 
autentic și ferm etalon al spiritului revoluționar, aflat într-o con
tinuă, permanentă ofensivă. Dacă, de pildă, cu să zicem, un 
deceniu in urmă numele acestei așezări trecea cam neobservat, 
ea neavînd nicidecum faima Scorniceștiului, Stoicăneștiului (ade

văratele „campioane" ale bătăliei pentru producții record) as
tăzi comuna Cezieni este cunoscută nu numai pentru rezultate 
de excepție, în ce privește producțiile agricole, cit și pentru pu
ternicele prefaceri revoluționare care atestă fără putință de tă
gadă că noua revoluție agrară este în primul rînd o revoluție 
în conștiința și în fapta celor chemați să o înfăptuiască, lată 
de ce reporterul a poposit aici, la Cezieni, pentru a surprinde 
„pe viu" radiografia unei zile de muncă și, prin aceasta, o ima-

• « •
gine cît mai elocventă a felului în care oamenii locului știu că 
muncind cu hărnicie transmit această luminoasă ștafetă a 
dragostei de pămînt urmașilor lor, atîtor generații care vor veni 
după ei, ca semn mereu proaspăt că el, țăranul, nu dispare ci, 
dimpotrivă, se transformă necontenit intr-un adevărat om, pe 
măsura acestui timp eroic fără precedent și egal pe care ii 
numim „Epoca Nicolae Ceaușescu".

Să dăm, deci, cuvîntul faptelor și eroilor lo.r...

VREMEA BUNĂ 
0 FACE 

OMUL HARNIC
Se anunță zi frumoasă aici, to Cezieni. zi 

prielnică pentru recoltat și pentru celelalte lu
crări ale timpului. Fiecare minut se cere drămuit 
cu grijă pentru că, îmi spune inginerul Tudor 
Dănacu, președintele C.A.P., „are acoperire ni 
aur". De felul lui zgircit la vorbă, președintele 
C.A.P. se înflăcărează doar atunci tind îi cer 
să imi prezinte estimativ producțiile acestui an ■'

— Fără auto mulțumire aș îndrăzni să spun că 
stăm bine. lată, am încheiat recoltatul porum
bului și pe o suprafață de peste 360 de ha avem 
o producție de peste 22 de mii kg știuleți la 
hectar.. La floarea soarelui — 4260 kg la hectar, 
la sfecla de zahăr — peste 45 de mii kg la hectar, 
la struguri — peste 13 mii kg la hectar. Dacă 
adăugați la toate acestea și faptul că în campa
nia de vară am. obținut circa 8200 ka orz la hec- . 
tar și circa 5260 de kg griu la ha veți vedea <:â 
avem de ce să fim bucuroși. Putem deci spune 
că și rezultatele noastre sint o confirmare a for
ței revoluționare a țărănimii din județul nostru, 
a țărănimii patriei, o demonstrație elocventă 
a superiorității agriculturii socialiste și, in ulti
mă instanță, a realismului și clarviziunii obiec
tivelor noii revoluții agrare, stabilite in chip ma
gistrat in opera tovarășului Nicolae Ceaușescu.

— Nu-i vorbă, il incităm, timpul a fost bun. 
vremea a fost de partea dumneavoastră, nu ?

— De acord, dar să va mai spun ceva. Vremea 
bună tine numai cu omul harnic și priceput care 
știe să o exploateze la maximum. Cu leneșul și 
cu incompetentul viemea bună se poarta exact 
cum se poartă el eu ea. Adică nu il ascultă, ii 
întoarce spatele.— Si- atunci ?...

— Si atunci există un secret la îndemîna ori
cui : competența și spiritul de inițiativă. Vedeți 
dumneavoastră, a fost o vreme tind in mod ca 
totul greșit și păgubitor pentru economie, adică 
pentru interesele societății, s-a crezut că există 
o ruptura intre dezvoltarea industriei și respec
tiv cea a agriculturii, chipurile că industriali
zarea rapidă ar trebui făcută in dauna poten
țialului material si uman al agriculturii, al sa
tului românesc. Este meritul tovarășului Nicolae 
Ceaușescu de a ne fi atras cu toată liotârirea 
atenția asupra acestei greșeli și dț a fi acționat 
cu toată energia pentru a se pune capăt unei 
stări de fapt inadmisibile. Iată, in momentul de 
față noi. aici, la Cezieni, cred că am încheiat de 
acum o elapă toarte importantă a acestui proces, 
recuperarea răminerilor in urmă cauzate de 
această optică îngustă, și ne aflăm angajați cu 
toate forțele in realizarea unei agriculturi noi., 
moderne, temelie trainică a înfloririi materiale 
și spirituale a satului românesc contemporan. Nu 
vreau să vă datl lecții sau sfaturi, dar v-aș ruga 
să observați dincolo de faptele frumoase ale oa
menilor resorturile intime ale performanțelor, 
ale voinței de autodepășire. ale nevoii firești de 
împlinire. Prin muncă și pentru muncă. Cind 
spunem că noua revoluție agrară nu angajează 
numai o acțiune strict manuală sau intelectuală, 
ci . și o stare de conștiință trebuie să ne gindim 
la mutațiile care au survenit in conștiința .și m 
sufletul țăranului nostru, contemporan și făuri
tor al acestei epoci cu adevărat revoluționare. 
V-o spune un țăran : țăranul nu a murit nici
odată. și nu va muri niciodată. Țăranul, trans- 
formind agricultura, se transformă si pe sine. 
Asta nu este un vers din nu știu care poet care 
vine așa, între două trenuri „in documentare" 
să vadă și țăranul cum arată un poet de la oraș, 
Și să-l mai vadă și pe el lumea vă are contact 
direct cu terenul, ci este'un lucru trăit si simțit 
de țăranul Tudor Dănacu din comuna Cezieni. 
județul Olt.

— Să-nțeleg atunci că inginerul Tudor Dă
nacu...

— ...țăran a fost, țăran rămine, orice s-ar in- 
timpla. Am crescut incă din copilărie in cultul 
dragostei de muncă si de agricultură, am fost 
apoi tehnician, am absolvit facultatea, acum 
sint inginer, mi-am legat devenirea de destinele 
cooperativei agricole și ale comunei mele, iar 
atunci tind oamenii mi-au încredințat, ce-i 
drept de o bună bucată de vreme, sarcina aceasta 
grea de președinte al cooperativei agricole de 
producție m-am gîndit și mă gindesc și azi cum 
să fac pentru ca prin exemplul, prin munca meu, 
prin exigența cu care mă analizez pe mine, să 
pot Să contribui la întărirea climatului firesc de 
ordine, răspundere și disciplină.

Prea multe nu am mai putut discuta cu inter
locutorul meu. pentru că biroul s-a umplut de 
oameni : irtqepea operativa pentru ziua in curs. 
Poate că nu aveam ce căuta ta această ședință 
cu un caracter, să-i zicem, strict tehnic, dar am 
rămas din curiozitate. Si cuvintele inimosului 
președinte și-au avut îndată acoperire in reali
tate. Vorbărie putină, obiective concrete, sarcini 
precise. Fiecare știe exact ce are de făcut, piuă 
cind și cum să facă. Si după cum s-a desfășura: 
operativa nu mai avem nici o îndoială că și 
această zi de muncă a celor de la C.AJ’.# Cezieni este o zi bună, cu adevărat o zi lumină.

„ACASĂ“ - ADICĂ 
ACOLO UNDE ESTE 
NEVOIE DE TINES-a intimplat aici, la Cezieni, un fapt pe care, 

cu cițiva ani in urmă, doi' reporteri nu au ezitat 
să-l numească entuziasmați ..Miracolul de la Ce
zieni". în ce constă ? Pur și simplu in faptul că 
deși comuna este aflată la nici 10 km de Caracal, 
oraș el însuși in plină, intensivă dezvoltare eco- 
nomico-socțală. tinerii locului nu numai că nu 
au plecat, ci. chiar mai mult, s-au reîntors in 
comună și s-au integrat.

— Nici nti-i de mirare, țin» să-mi spună Petre 
Catrina secretarul Comitetului U.T.C. pe C.A.P.. 
Si iată de ce : o vreme tinerii noștri luau dru
mul orașului care începea să se dezvolte intr-un 
ritm industrial puternic, cu atit mai mult cu cit 
de aici pină la Caracal e-chiar o aruncătură dc 
băț. Ce-i drept comuna avea și nu avea ce să le 
ofere. C.A.P.-ul nu mergea in mod strălucit, me
serii care să ii atragă și să-i stimuleze nu prea 

erau. Dar capi de 10 ani lucrurile s-au schim
bat radical. Cooperativa Agricolă de Producție 
s-a consolidat, atit din punct de vedere eco
nomic cit șl financiar, au apărut meserii noi, 
adecvate revoluției agrare, s-a dezvoltat indus
tria mică, intr-un cuvint, există un alt orizont 
de împlinire și afirmare.

Știe el. Petre Catrina. ce știe. La vremea lui, 
plecase tot la oraș să iși facă un rost. Se 'înca
drase muncitor la ISCIP și nu s-ar fi zis că nu 
era mulțumit. Dar cind a văzut cum înflorește 
comuna. cum se împlinesc oamenii ei. in pri
mul -rînd tinerii, nu a mai stat pe ginduri. In 
1984 a revenit și îată-l acum șeful sectorului1 in
dustrial de la C.A.P.

Și mai este ceva, ține el să adauge. Aici, la 
noi, la. Cezieni, dar, în primul rind la C.A.P., ti
nerii nu așteaptă să fie promovați, să avanseze. 
Dacă muncești bine, dacă dai dovadă de curaj 
de dragoste pentru meserie, de spirit de iniția
tivă, dacă nu aștepți să-ți vină totul de-a gata, 
pe tavă, dacă te bați pentru ideea ta, țn primul 
rind, pentru recolte mai bune, atunci nu se 
poate ca oamenii să nu-ți • recunoască meritele, 
să nu-ți acorde încrederea lor.

Dovezi ? cite doriți. Iată. Ion Pistol este me
canic la centrala termică, iar soția sa. Maria, 
este confecționeră. Tot mecanic la centrala ter
mită este și Iulian Filipoiu, iar soția. Iliuța. 
este împletitor de răchită. Constantin Șelea este 
gestionarul magazinului modern al comunei, iar, 
Mariana, economistă la C.A.P.. Șt enumerarea 
poate continua.

Ce ar mai putea adăuga reporterul ? Poate un 
singur amănunt, zic eu. deloc secundar, acela că, 
odată întorși acasă, ei s-au integrat rapid în 
producție, in muncă și sînt fiecare fruntași in 
domeniul de activitate.

— Nu știu cum să vă spțtn. intervine Iulian 
Filipoiu, poate că și ta oraș am fi fost fruntași, 
am fi fost prețuiți, dar aici in comuna natală 
parcă e cu totul altceva. Ne simțim intr-ade
văr, acasă.

„Acasă" — ce frumos și cald sună acest cuvin! 
rostit într-o comună tinără. prin însăși munca, 
virsta aspirațiilor oamenilor ei. Așa cum. marile 
fluvii știu întotdeauna să-și adune apele și co
muna Cezieni a știut și știe să iși adune fiii, să 
le dea încredere in forțele proprii, un sens ge
neros și limpede de afirmare, așa incit cuvîntul 
„acasă" înseamnă pentru toți tinerii din Cezieni 
locul unde este nevoie întotdeauna de tineri.

NOUL ALFABET 
AL MUNCII 

ȘI VIEȚII SATULUI
S-ar putea crede că dacă această campanie 

agricolă de toamnă s-d încheiat, Cezieniul, oa
menii, tinerii săi iau, cum s-ar Zice, „vacanță". 
Nicidecum ! Printr-un judicios mod de organi
zare și antrenare a forțelor toți cei tare și-au 
realizat -sarcinile în campania agricolă trec ime
diat la alte puncte de lucru. Timpul nu poate să 
aștepte. Pe fruntașii de pină mai ieri ai recolte

lor îi găsești acum fie la tăiat si încărcat și pre
dare la bază a porumbului, pe alții îi găsești 'a 
atelierul de împletituri, dar și la.uscarea tesco
vinei care va fi folosită la furajarea animalelor. 
Bunul gospodar nu așteaptă ultimele minute ale 
anului, pentru a-și face bilanțul. Nu-l deloc in- 
timplător că. la aceste puncte de lucru, ele in
sele fierbinți, ii vei afla printre fruntași pe Ion-> 
Adreescu, pe Stelian Dulgheru, pe Mariana Pis
tol, pe Ioana Popa sau pe Stelian Pistol. Conser
vele de legume, fructe și struguri nu trebuie niti 
ele să aștepte. aȘa incit imaginea unei benzi ru
lante în plină mișcare nu este deloc de cir
cumstanță.

Și pentru că a venit vorba de muncă, să po
posim puțin și printre cei mai tineri țărani ai co
munei, elevii școlii generale de 10 ani. Așa cum 

'îmi spunea inimosul profesor de istorie. Con
stantin Adreapoluș, „practica, agricolă, partici
parea la campaniile de sezon nu vin decit să 
întregească cunoștințele acumulate de acești co
pii care aflați pe băncile școlii visează incă de 
pe acum să-și aleagă ca profesie de bază ue 
cea de țăran și ca loc de muncă, însăși comuna 
sa natală".

Așa se face că în vie e o forfotă ca de albine, 
cei peste 50 de elevi, deabia in clasa a V-a, in- 
trecindu-se intre ei și fiecare pe sine. Mi-e greu 
să transcriu, fără putința de a greși prin omi
siune, pe toți fruntașii. Reținem doar cîteva 
nume : Maria Maga, Ileana Diaconu, Stela Co- 
tulbea. Stplian Pistol (jr.) Mariana Dulgheru, 
deși repetăm, lista ar trebui să cuprindă cele 
peste 50 de nume ale harnicilor viitori țărani de 
bază ai Cezieniului.

Profesorul Constantin Andreapoluș predă is
toria. Dar e la fel de bucuros să-și însoțească 
elel'li, aici, ta munca timpului : „Cind vă spu
neam. mai înainte că munca în agricultură între
gește cunoștințele elevilor nu am făcut o simplă 
figură de stil. La orele de istorie insist foarte 
mult pentru ca acești copii să dobindească, din 
cunoașterea trecutului glorios, sentimentul dem
nității și mîndriei de a aparține unei eroice clase 
care a duș pe umerii ei secole de-a rindul greul 
muncii țării și a apărat cu grele jertfe libertatea 
și. demnitatea neamului. Acestui sentiment de 
mîndrie față de glorioasele tradiții ale înainta
șilor trebuie să îi răspundă azi datoria, sau. mai 
precis, conștiința datoriei de a se afla in pri
mele r'mduri pentru înflorirea satului românesc 
contemporan, a țării înseși".

Intr-adevăr, micii școlari ai Cezieniului învață 
odată cu minunatul alfabet al literei tipărite și ol gindului cutezător și celălalt frumos și ade
vărat alfabet : alfabetul muncii. Sub semnul 
căruia iși vor rostui apoi întreaga viață.

Imaginea tonifiantă a întrecerii este elocventă 
pentru însăși starea de spirit a celor mai tineri 
locuitori ai comunei, oamenii ei de nădejde pen
tru ziua de miine. Dovadă că viitorul este in 
miini bune. După pe vor absolvi școala gene
rală vor putea să se pregătească atit. pentru 
munca timpului, cit și pentru alte sectoare cum 
ar fi mica industrie, în profesiuni de bază ale 
satului.

Iar dacă munca se desfășoară aici, la Cezieni, 
intr-un ritm „non-stop" este oare de mirare că 
și succesele sînt pe măsură ?

LIMBAJUL 
CONCRET AL NOII 

REVOLUȚII 
AGRARE

Greu lucru să-l găsești pe Stelian Dulgheru, 
secretarul Comitetului U.T.C. din comună, la se
diu. „Nimic surprinzător, ne lămurește el — de vreme ce sediul Comitetului comunal U.T.C. 
s-a mutat direct în timp. Adică acolo unde este 
nevoie să se organizeze munca și activitatea ti
nerilor".

Cind spuneam mai înainte că o ședință opera
tivă la sediul Cooperativei Agricole de Produc
ție evidențiază tocmai climatul de ordine, dis
ciplină și responsabilitate fermă ca premisă a 
tuturor realizărilor remarcabile obținute, acest 
lucru este perfect valabil și pentru stilul de 
muncă al Comitetului comunal U.T.C. Foarte 
adevărat, campania agricolă fiind in toi.' nu-i 
timp de ședințe, prelucrări, de vorbe multe. Mai 
în glumă, ,mai in serios, secretarul Comitetului 
.comunal U.T.C. imi spunea : „Știți, și pe aici, pe 

la noi, se pripășise obiceiul ca la ședințele de 
birou, pl'enare, sau adunări generale să se în
ceapă cu vorbe frumoase, trase din condei, cu 
fraze sunătoare, așa. cam pe sistemul pe care 
noi l-am poreclit, „Ura-ura / trei rachete / cri
tica și-angajamente"... Or, cu asemenea menta
lități Și practici nu se poate înfăptui noua re-f, 
voluție agrară. De aceea, in perioada dintre 
campania agricolă de primăvară și cea de vară, 
cu sprijinul Comitetului comunal de partid și ai 
conducerii C.A.P., ne-am preocupat ca fiecare 
organizație U.T.C., fiecare colectiv de tineri să 
știe cu precizie ce sarcini ii revin, ce are concret 
de făcut. Fiecare obiectiv a fost nominalizat pe 
formațiuni de lucru. S-au stabilit răspunderi 
precise, s-au nominalizat, cum v-am spus, sarci
nile, mergînd pină la fiecare tinăr. Toți mem
brii Comitetului comunal U.T.C. trec operativ 
la punctele de lucru care le-au fost repartizate, 
iar acolo unde iși realizează ei normele (pentru 
că ei înșiși muncesc și nu sint niște inspectori 
voiajori) sint un exemplu pentru tovarășii lor"

Mai adăugați la aceasta că in fiecare seară 
biroul Comitetului comunal U.T.C. analizează 
„la zi", nominal, stadiul realizării sarcinilor tie 
producție, că sint relevate deschis nerealizările, 
formațiunile sau tinerii care acționează sub ni
velul posibilităților (deși situația e mai rară) și 
în fine, că după încheierea tuturor lucrărilor 
agricole de sezon, modul în care tinerii și-au 
înfăptuit sarcinile încredințate, va constitui 
obiectul unei plenare a Comitetului comunal 
U.T.C.

Iată, așadar, atributele concrete ale unui stride muncă intr-adevăr dinamic, tineresc, revolu
ționar, care ne face să afirmăm cu certitudine 
că, începind de la Comitetul comunal și, practic, 
pină la nivelul organizației comunale, organiza
ția de tineret este un adevărat comandament, 
un avanpost al eroicei bătălii pentru roadele 
țării.

DESPRE
ENTUZIASM -

CU TANDREȚE 
ȘI ÎNCREDERE

A intrat în cea mai frumoasă tradiție a sa
tului și a țării inseși, să ii sărbătorim in prima 
lună a ultimului trimestru al anului pe ei, oa
menii ogoarelor țării — fericit prilej de 
bilanț și de perspectivă. Și in acest an, așa 
cum le-a intrat intr-o frumoasă tradiție, și oa
menii din Cezieni, tinerii comunei se vor pre
zenta cu rezultate pe măsura exigen
țelor și încrederii acordate, confirmind, odată 
maț mult, starea de spifit, climatul de angajare, 
de emulație și împlinire în care satul românesc 
contemporan iși făurește noua, impresionanta sa 
istorie.

Deși scurt, popasul to Cezieni i-a prilejuit re
porterului cunoașterea,' sau reintilnirea, cu oa
meni, locuri și fapte, demne, cred, de a fi con
semnate în marea istorie a epocii noastre de aur 
pe care, cu cea mai legitimă mîndrie și bucurie, 
o numim „Epoca Nicolae Ceaușescu".

Nu am fi putut încheia aceste consemnări fără 
cîteva cuvinte așa ca de ta suflet, ale inginerului 
Dănacu :

— Ceea ce ați păzut la noi. la Cezieni, nu e 
un „miracol". Pentru că nimic nu ne-a venit 
de-a gata, nimle nu ne-a picat din cer. Tot ce 
am obținut am obținut cu oamenii și obținem 
pentru oameni. Normal, că tinerii, care alcă
tuiesc o puternică forță a comunei, reprezintă si 
viitorul ei. iar in acest sens organizația comu
nală U.T.C. ne-a dovedit că este un ajutor de 
nădejde dl nostru, al comuniștilor in formarea 
și educarea noilor generații, prin muncă si pentru muncă. Dar nu numai organizația de tineret, 
ci și noi, întreaga obște, avem răspunderi deose
bite, pentru că ei, tinerii, sînt schimbul nostru 
de miine, cum sint și confirmarea modului in 
care am știut să lucrăm atit cu pământul, cit și 
cu oamenii.

Ați văzut cu ochii dumneavoastră cum mun
cim. cum gindim și cum trăim noi, cei de la Ce
zieni. Mă bucură că vreți să scrieți despre noi, 
să ne cunoască mai bine oamenii, să știe că și la 
Cezieni se nasc adevărați soldați ai noii revoluții 
agrare. Iar dacă scrieți despre ei. despre tineri, 
despre entuziasmul lor, despre romantismul lor, 
vă rog să scrieți exact, așa cum merită — cu 
tandrețe, cu încredere, cu speranță.

Ce ar mai putea adăuga, reporterul decit că 
subscrie cu toată bucuria la această sugestie. 
Drept pentru care încheie și semnează.

ȘERBAN CIONOF
Fotografii : ION D. NEAȚU

»
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ORGANIZAȚIILE U.T.C. ÎN MUNCA LOR DE ZI CU ZI Copii frumoși și sănătoși pentru vigoarea și tinerețea patriei

Să faci un vapor, de la primul șurub și pină la cel mai înalt catarg, să-1 nășești cu dragoste. cu dăruire și pasiune și să-i dai drumul pe ape. pe mări și fluvii — iată o planetă de tinăr, obișnuită și tocmai de asta semnificativă, la Șantierul nava! din Drobeta-Turnu Severin. E un fel de-a spune șantier naval, o inerție de vocabular pentru că unitatea metalurgică de pe malul sting al Dunării albastre, unitatea zic.'este un conglomerat de fabrici și uzine și se numește astăzi mult mai lung — întreprinderea de construcții navale și prelucrări la cald (I.C.N.P.C.). Aici tinerii, peste 1 300 la număr, și-au însușit, și nu e nimic ciudat, nimic nefiresc. starea de maturitate. Maturitatea profesională vreau ă spun pentru că in rest totul 'tă sub semnele vulcanice ale tinereții. Tactul profesional, priceperea, meșteșugul temeinic conjugat cu o superioară pricepere a modelării metalului sau a proiectării de nave întregesc practic profilul tinerilor de aici. încă da la intrarea in întreprindere, pe un panou mare, se află in- țcrile datele angajamentului organizației U.T.C. din șantier. Organizarea a 5 săptămîtli record in producție și calitate, a două decade record, a două decade ale calității și eficienței sînt aspecte care fac parte din- tr-un plan ..minimal" de acțiune. După S luni angajamentul a și fost depășit. Cei 1 500 de tineri cuprinși in întrecerea uteri stă au raportat încă de la începutul lunii august realizarea planului anual la muncă patriotică. Spuneaih. în alt articol despre Șantierul naval Drobeta- Turnu Severin că tinerii sint preocupați de consolidarea po- l.itico-organizatorică a organi
Festivalul național „Cintarea României"

Intre multe alte concluzii,im
portante șl interesante care se 
desprind azi. după desfășurarea 
citorva ediții ale Festivalului 
național „Cintarea României", se află și una care, credem, este 
de o stringentă actualitate : ve
chile tradiții artistice (unele cu 
vechime de multe decenii) se 
cer păstrate și, valorificate nu 
doar cu mare si atent discernă
mânt, ci și in litera si spiritul 
lor originar, dacă se poate 
spune așa, adică fără a admite 
sub nici o formă alterarea, adău
girea de noi „elemente" ori su
primarea altora din cine știe 
te capricii ale celor chemați 
să-și aducă aportul Ui transmi
terea prin generații a miște- 
Uirii artistice.

Folclorul, fondul etno-tradi- 
ționăl românesc, original in for
mă și purtător al unor adinei și 
perene semnificații, a avut ma
rea- capacitate de a-și transmi
te pină azi. la noi, in plină epo- 
eâ modernă, numeroase tradiții, 
valori ce se cer nu doar păs
trate, conservate în pagini de 
earte și-n imagini fotografici, 
ori in diverse piese muzeistice, 
ci valorificate creator, prin „în
truchiparea" lot aidoma pe, sce
ne, in cadrul unor spectacole 
specifica si complexe, care să 
poată evidenția atit mesajul lor 
general cit ii nuanțele, acele < 
trăsături care le fac unice $1 
inconf unda bile. Este vorba aici, 
se înțelege, de manifestările ar
tistice oare comportă desfășu
rări scenice și recuzită cores
punzătoare, scenarii și montaje 
pe măsură.

Pe de altă parte, o serie de 
aspecte ale creației populare — 
cum ar fi cele legate de mește
șuguri (sculptură in lemn, țesă
turi și cusături, ceramică etc.) 
— se cer evidențiate si ele prin 
forme, șl manifestări tipice : tir*  
guri, concursuri, schimbări de 
experiență intre creatori des
fășurate periodic etc.

Există in prima Categorie de 
activități numeroase manifes
tări cum ar fi (Ca să nu cităm 
decit un număr mic dintr-o ga
lerie mult mai bogată) : Festi- 
valul-concurs „Cinteeele Iancu- 
lui". „Nedeia moților" și „Praz
nicul de Pită nouă", (jud. Alba/. 
Festivalul Cintecului, jocului și 
portului popular din Tara Za- 
Yandului (Arad), „Narcisa de 
aur" — concurs al soliștilor vo
cali de muzică populară din 
Muntenia și Oltenia (Argeș), 
„Semne bune anul are" — spec
tacole ctiprinzind obiceiuri de 

zației lor revoluționare. Or, această consolidare se realizează aici și este ilustrată cel mai bine prin acțiuni și inițiative colective. Astfel, prin muncă împreună, prin satisfacții și împliniri, organizațiile U.T.C. și organele U.T.C. se dovedesc competente în mobilizarea și afirmarea colectivelor de tineri șl a fiecărui tinăr. Așa se învață lecția muncii și vieții in colectiv, așa se poate diversifica și îmbogăți viața de organizație — obiectiv important al U.T.C. pentru educarea multilaterală prin muncă și pentru muncă a tinerilor. Unul .dintre „instrumentele11 de educare și mobili
ANGAJARE ȘI AUTODEPĂȘIRE
zare a tinerilor este angajamentul de muncă patriotică al organizației. Un domeniu de maximă importanță — munca tînără pentru țară, generos spațiu de romantism revoluționar. Tinerii de la Șantierul naval din Drobeta-Turnu Severin au raportat realizarea unor importante lucrări în spațiile de producție, valoarea contabilizată, există și e foarte bine așa, o măsură și o contabilitate (frumoasă 1), fiind de circa jumătate milion lei. Lucrările se numesc, mobilizator, „în sprijinul procbtcției" și sint desfășurate la investițiile de la noua forjă (participante cele 3 organizații U.T.C. de la secția Corp de navă și cea de Ia Forjă) ; sînt organizate, apoi, acțiuni curente de recuperare și ^reintroducere in circuitul eco

iarnă (Bistrița-Năsăud), „Tirgul 
feciorilor" (Brașov). „Holda d-e 
aur" (Botoșani), „Alaiul primă
verii" — festival al obiceiurilor 
de primăvară (Caraș-Severin), 
„Festivalul cintecului păstoresc" 
(Covasna), „Pe marignea Du
nării" — festival folcloric ci 
județelor de la Dunăre (Giur
giu), „Trandafir de la Moldova" 
— festivalul ansamblurilor fol
clorice din județul Iași. „Festi
valul ansamblurilor folclorice 
din Maramureș" (Vișeu de Sus), 
„Im curțile dorului" — festival 
folcloric (Timiș). Acestora li se 
adaugă, apoi, numeroasele și pi- 
toreștile sărbători ale . florilor 
(liliacului, bujorului, narciselor 
etc.) sau cele legate de obiceiuri 

AUTENTICITATE 
Șl FALS

ÎN VALORIFICAREA 
CREAȚIEI POPULARE

vechi, tradiționale, de muncile 
specifice anotimpurilor româ
nești — adevărate imnuri închi
nate muncii, creației. dragostei 
de frumos, idealurilor înălță
toare care i-au însoțit. întotdea
una pe locuitorii meleagurilor 
noastre.

După cum se poate observa — 
fie și ta o simplă enumerare — 
varietatea și bogăția sint pri
mele atribute ale unor aseme
nea manifestări. Problema care 
se pune, insă, este dacă in ca
drul fiecărei serbări, a fiecărui 
festival ori concurs farmecul, 
esența, frumusețea, tipicul tra
dițional se păstrează ori nu. 
Din păcate — și faptul l-am 
putut constata personal in mai 
multe locuri și in mai multe 
r înduri — numeroase manifes
tări cu generic interesant și ori
ginal dau impresia de improvi
zat sau de fals ; uneori in tex
tele folclorice propriu-zise ce 
însoțesc asemenea manifestări, 
se fac interpolări și inserții ne- 

nomic (fier vechi și hîrtie — rezultate notabile la Comitetul U.T.C. Tubulațură, organizațiile U.T.C. conduse de comitetul U.T.C. de la Reparații și organizația U.T.C. de la atelierul electric), sint susținute, totodată, lucrări de cercetare pentru punerea la punct de s.d.v.-uri și tehnologii noi de prelucrare ia strung. Această participare la bunul mers al producției, la sporirea și optimizarea proceselor de producție este eficientă șl prin faptul că este dublată in permanență de o serie de inițiative uteciste cu importante, efecte educative : „Să lucrăm o zi pe lună cu materiale econo

misite11 (in organizațiile U.T.C. de la Debitare, Asamblare, Sudură și EleBțrică), „Eu lucrez, eu controlez, eu răspund11 (in organizațiile U.T.C. din Strun- gărie, Lăcătușerie și Sculărie) După cum se observă nu sint denumiri spectaculoase, genericele acțiunilor sînt printre cele obișnuite, rezultatele sint însă reprezentative pentru acest colectiv muncitoresc cu tradiție. Tată cum explică frezorul Vasile ștefănescu, secretarul comitetului 'U.T.C.. aceste reușite, categorisite de ei ca fiind firești : „In primul rind prin activitatea organizatorică, de zi cu zi a secretarilor de organizații, a birourilor, prin stilul de muncă dinamic al comitetelor de nivel intermediar, prin acordarea de maximă atenție adunărilor ge

inspirate și care știrbesc . atît 
ritmul cit și forma generală a 
creației folclorice respective. La 
fel. in costumația ori „momen
tele" acțiunii ptoprtu-zlșe au l°c 
schimbări de ultim moment (da
torate, firește, unor împrejurări 
nefericite și care. apoi, la 
edițiile viitoare se perpetuează 
fără o motivare ori fără ca or
ganizatorii să-și mai pună pro
blema eliminării lor și revenirii 
la acuratețea inițială. Odată ră
mase și prezentate in public in 
acest chip, modificările deser
vesc ținuta generală a manifes
tării (festival, datină. întrecere 
tradițională) și impresia gene
rală este — din nefericire ! —
aceea a kitschului difuzat în 

masă sub formă organizată, in*  
stituționalizată.

, Că faptele se petrec astfel este 
și mai lesne de constatat de că
tre oricine a vizitat, de Cițiva 
ani incoace. tirgurile de cerami
că populară de la Horezu, de la 
Pitești sau Suceava — localități 
devenite de mai multă vreme 
puncte tradiționale în care se 
intilnesc meșteri olari din întreaga țară. Aici dar mai ales 
pe tarabele și in chioșcurile 
unor așa ziși meseriași autori
zați sau in unele unități ale co
operației meșteșugărești vizita
torul a putut vedea — chiar și 
fără o pregătire specială in do
meniu ! — cum arta aceasta de 
veche și valoroasă tradiție se al
terează. Prea ușor și prea repede 
atrași de succesul comercial meș
terii ceramiști au părăsit 
cu ușurință fondul tradi
țional al meșteșugului lor; 
astfel, între „produsele", lor 
ceramice și-au făcut cu ușu

nerale. propunerilor și inițiativelor tinerilor, printr-o' activitate permanentă conjugată cu experiență și entuziasm la nivelul comitetului U.T.C. pe întreprindere". Se speră, și argumente există, că și in acest an organizația U.T.C. dih I.C.N.P.C. Drobeta-Turnu Severin va ocupa locul I pe municipiu în întrecerea utecistă, la fel ca anul trecut. De asemenea, există ambiția oa în acest an organizația de aici să se claseze și la nivel de iudeț pe locul I (anul trecut s fost pe locul II). De altfel, una dintre preocupările importante ale activului U.T.C. de aici ține de formarea și dezvoltarea la 

tineri a spiritului de întrecere. Un rol deosebit in acest domeniu îl au lucrările cunoscute sub numele de „nefinanțate11. Organizarea și participarea tinerilor la aceste lucrări sînt impresionante. fiind desfășurate acțiuni cu o valoare de peste 3 milioane lei. Sub acest generic al muncii patriotice de largă puprindere se înscriu săptămînal aproape toți tinerii organizației, pe primul Ioc anîndu-se tinerii care participă Ia lucrări pe nave. Tată alte cîteva sectoare de activitate a tinerilor : amenajarea și întreținerea malului Dunării (de Ia Schela pînă Ia Abator), acțiuni de ordine și curățenv în depozitele de fier vechi, de laminate, de tablă (toate depozitele se află în îngrijirea organizațiilor U.T.C.) susținute de or- 

rință apariția f elf de fel de scru
miere (copiate, ca formă și as
pect. după cele de mare serie 
din comerț), de cocoșei. de vaze 
de flori (strident modelate și 
colorate), de pușculițe grosolan 
si total inestetic concepute, ca să nu mai amintim de purcelușii. 
cățeii sau figurinele de lut ce 
se vor a fi reprezentări ale unor 
personaje din filmele de lung 
metraj ori din cele de desene 
animate (Stan, și Bran. rățoiul 
Donald etc.).

Firește, față de o asemenea 
situație nu este stfflcient a lua 
atitudine doar in presă, ei și in 
alte locuri și de către toată lu
mea. Considerăm, insă, că pen
tru a se ajunge ia crearea unei 
opinii critice de masă față de 
kitsch și in general față de tot 
ceea ce alterează vizibil ori 
amenință să altereze in viitorul 
apropiat creația populară auten
tică este necesar ca. mai intii. 
exigența să se manifeste in ca- - 
drui juriilor chemate să selec
teze și să promoveze valorile 
respective — de la cele contti- ț tuite pe plan local, (la nivel de 
comună sau județ) și Dină la ju
riile centrale. Acolo, in cadrul 
juriilor specialiștii (pe care îi 

'jgvem aproape pretutindeni) tint 
«chemați să-și impună mai preg- 
fnant punctul de vederer să-și 
•sporească exigenta si să nu ac- 
'cepte rabatul la calitate, la pu
ritate și autentic. Apoi, consi
derăm că ar fi indicată și o mai 
atentă îndrumare a creatorilor 
si — de ce nul - o instruire a 
lor. la nivel județean măcar, 
spre a le stimula discemămîntul 
in alegerea formulei de creație, 
in distingerea autenticului de 
făli, a valorii de non-valoare, a 
artisticului de comercial etc,

Sint toate acestea gihduri care 
ne-au încercat si ne încearcă de 
fiecare dată cind asistăm la o 
manifestare folclorică, atunci 
cind privim un obiect de artă 
ieșit din miinile pricepute ale 
meșterilor populari și — tiu in 
ultimul rind — atunci cind au
zim de desfășurarea unor cere
monii de premiere a celor mai 
iscusiți creatori si interpreti in 
cadrul Festivalului național 
„Cintarea României", Și ne 
permitem să credem că toate 
(sau măcar o parte !) din gindu- 
rile noastre ii încearcă și pe 
alții, pe mulți alții care iubesc 
cu sinceritate valorile creației 
populare românești de. ieri, de 
azi și dintotdeauna.

FLORENTIN POPESCU 

ganizațiile U.T.C, de la Debitare, Asamblare, Atelierul electric, Strungărie. Organizațiile U.T.C. din 4 secții și-au luat angajamente proprii in ceea ce privește participarea la realizarea producției pentru export, fruntașe fiind in prezent organizațiile conduse de Marius Moraru, Barbu Ciuciuc și tlie Blidaru. adică organizațiile U.T.C. de la Montaj. Tubulatură. Tot in spiritul bunei participări la producție. comitetul U.T.C. a inițiat organizarea unor colective de disciplină. In' scopul realizării unor invenții și inovații necesare procesului de producție curent au fost organizate grupe cu cei mai buni tineri muncitori și specialiști. -Există, de asemenea. angajamentul ca la fiecare concurs profesional organizația din Șantierul naval să fie prezentă cu cel puțin două lucrări de creație. Acționează de mai multă vreme, cu rezultate însemnate, și citeva brigăzi de producție, brigăzi formate la inițiativa organizațiilor U.T.C Cele mai bune rezultate le obțin : brigada îndrumată de Cos- tel Drinceanu (formată din tinerii organizației U.T.C. de la Asamblare), cit și brigăzile conduse de Ionel Golea și Titel Boceanu de Ia Lăcătușerie.Se înțelege, toate aceste acțiuni. inițiative. toate aceste reușite au un puternic efect e- ducativ. fiind căi deja verificate în acest sens și in care s-a acumulat experiență. Desigur, pină la finele anului mai esta încă destul timp pentru ca organizația U.T.C. din I.C.N.P.C. Drobeta-Turnu Severin să-și înscrie in dreptul său noi reușite generate de spiritul de angajare, de întrecere, de aittodepășire ce domină faptele tinerilor de aici.
EUGEN MIHAESCU

LOVRIN
(Urmare din pag. I)

național de handbal, divizia na
țională, cu o alta, „Unirea" Tom
natic. de fotbal, in divizia B. 
Comună distinsă de două ori cu 
Ordinul Muncii clasa a lll-a, co
mună „Erou al Muncii Socialis
te" pentru rezultatele obținute 
in agricultură, comună cu 
blocuri încălzite prin punerea la 
lucru a apei termale, comună- 
centru cultural, comună cu sere 
tip industrial, cu fabrică de 
gheață, cu o secție a Electromo
torului din Timișoara, comună 
cu 700 de uteciști, dar și o co
mună cu o stațiune de cerce
tări și cu rezultate nemaipome
nite in agricultură, dar și o 
comună care nu și-a alterat de- 

. loc imaginea, structura, mentali
tatea (sănătoasă 1) sătească. La 
întrebarea pusă adesea : „Este 
posibil ea satul românesc să ră- 
mină pe loc transformindu-se ?“ 
Lovrinul a răspuns : „Este po
sibil".

Parcă pentru a se inscrie pe 
linia mai puțin obișnuitului, ti
nerii din Lovrin au găsit un 
moment de respiro — intre ati- 
tea munci — pentru a organiza 
o expediție cu... pluta de la Iz
vorul Mureșului pină la Periam. 
Cei șase (Mihai Crișan. Mun- 
teanu Schmidt, Sorin Todor, 
Ioan Szekeres, Dumitru Marian, 
Ioan Pintea) au pornit de la 
vreo 3 km de Toplița și. par- 
curglnd zilnic, mai pe apă. ntai 
pe uscat, circa 30—35 km, au 
ajuns la Periam după o expedi
ție plină de peripeții (înainte de 
Mirăslău, s-au răsturnat, pier- 
zind alimentele, aparatul de fo
tografiat, casetofonul), debar- 
cind in ziua de 22 august. „Lo
vrin ’36" (ce-a avut drept drapel 
un porumbel proiectat pe un 
cer albastru — simbolul păcii 
l-dți ghicit !)■ a fost un început 
Căpătind experiență in ale plu- 
tăritului, băieții vor să-și extin
dă traseul și aria de investi
gație plutărească. Această ex
pediție pe care, îți alte condiții, 
noi înșine am fi socotit-o un 
fapt pitoresc, o punere în prac
tică a fanteziei citorva tineri, 
își află insă un loc firesc în 
viața comunei Lovrin, o comună 
in care oamenii știu să. mun
cească, știu să iubească, știu să 
trăiască. Necomplexațî de pre
judecățile ce mai atirnă greu in 
calea înțelegerii „vieții la țară", 
oamenii din Lovrin nu visează 
orașul, ba. mai mult, au făcut ca 
orășenii să viseze, parcă tot 
mai des. viața la. țară. Mari spe
cialiști in cultivarea griului, el 
Vor să demonstreze că o civili
zație se poate construi, la fel 
de temeinic, și pe firul firav, 
melancolic al acestei plătite ce, 
acoperind păminiul aproape un 
an de zile, îi face pe oameni maț 
statornici, mai legați de locul 
nașterii lor.

și să se aibă Intre ei ca frațiiDe undeva, de afară, prin fereastra spitalului, răzbate refrenul unui cintec și cuvintele lui urcă fără efort, pină Ia etajul la care ne aflăm, in liniștea camerei : „Dacă mai ai și copii t Tot cu grija căpătii / Omule...” Pa- raschiva Vlad imi zimbește un pic obosită. Puțin prea obosită, poate, dar nu-i nimic, pină di- seară o să-și revină. Ieri (de unde să știe că urma tocmai azi să nască ?) a dat o fugă pină la Motru cu ceva treburi, s-a mai încurcat la niște cumpărături. și-a venit țirziu acasă Copiii, pe lingă eâ. Că ce le-a adus de la tirg. că ce-a mai fost pe acasă in lipsa ei. de parcă fusese dusă de-o săptămină. bărbatul o și certase, că nu se astimpără, tocmai acum i-a ars de plimbare, chiar așa i-a spus, că numai de plimbări e bună, c-o fi. c-o păți, pină la urmă i-a pus pe toți, la treabă. Parcă, presimțea ea ceva : gemenele Maria șl Palaghia s-au aoueat Să facă lună Casa. Voichița și Vasile sint plecați de luni pină simbătă, au serviciu in Severin, in ei nu are cum să pună bază, i nu de alta, dar ,dacă sînt duși... Elena. <• ■•> mică, accentuez ou — da de unde mică, sare maică-sa, are doar șapte ani, vede de treburile din curte, de păsări, de cite mai sint pe la grădină. își umple șorțul cu ce trebuie, le aduce in casă, numai legume una și una. Da’ și asta se cheamă că e treabă. nu-i așa ? Omul ei. pe la case, că are destule pe cap, e zidar. Și uite așa, fără să-și dea seama, le-a spus că ea trebuie să ajungă la Stre- haia. că nu mai e de glumit, vine cel mic, și se face noapte afară. Și n-a ajuns bine, că au certat-o doctorii cind au auzit de cite treburi s-a ținut, apoi s-au luat cu altele, și a venit Chirică. Că așa o să-l cheme pe băiat, Chirică, oare nu-mi place ? se întoarce femeia eu- fața 

Stațiunea Covasna foto : V. TANASOF

spre mine, că-i nume frumos, românesc. Sigur că-mi place, o asigur eu. de ce să nu-mi placă ? în cameră, se mai aud incă o dată sunetele muzicii de afară : „Dacă mai ai și copii / Tot cu grija căpătii11... Cum e cu grijile căpătii. Paraschiva Vlad ? o întreb. Păi. așa e ’ Grijile vin chiar atunci cind' nu le cheamă omul. Totul e Șă faci in așa fel incit să treci de ele. Nouă ne-au plăcut mult copiii, nu numai să avem eu cine ne lua. cu cine ne sfătui. dar și să-i auzim prin casă, să-i creștem, să avem cuvinte bune pentru ei. Ne-a plăcut să le oferim șl condiții bune, să le dăm tot ce le trebuie, să nu ne arate lumea cu degetul. Cind Vasile s-a mărit puțin, a venit pe lume Voichița. Ei doi, ca fiind mai mari, au avut grijă de gemene să le crească, să Ih învețe cum să se poarte, să le învețe primele lucruri la școală. Aproape pot spune că in multe, ei mi-au luat locul. Cind cei doi s-au angajat la Severin, gemenele au trecut alături de noi in fruntea gosDodăriei. Acum ele se ocupă de Elena. De băiat, o să am eu grija lui, cît e mic, apoi fetele. Sigur, tot ochiul mamei e făcut să le știe pe toate, să le cuprindă pe toate. Nu mi-e teamă deloc, mai tîrziu,' că o să-mi găsesc băiatul flămind, fără haine pe el sau neîmbăiat. Si apoi. îmi învăț fetele să ști» de toate, timpul trece lesne, a- cum sînt mari ! Dar nu vă temeți, nu le-am luat copilăria, s-au bucurat de joacă, de câte ale jocului, satul nostru e plin de copii, și au și ei jocurile lor, ca toți copiii. Și la noi, chiar dacă stăm Ia sat, au parte de joacă, dar trebuie să ne fie și de ajutor pină merg la serviciu, mai cu o vită la păscut, prin lotul de legume, mai pe la mașina de gătit, să vadă și să le priceapă pe toate. Și noi, acasă Ia mama, câ pe mama o cunoaș

te o lume intreagă, are și ea o verstă. 80 de ani, ii spune Ioana Condescu. eram șase frați. Trei, stau i-n comună cu mine, m comuna Voroîâc. din Mehedinți, un frate e maistru la șantier, ir Severin, altul e la Brad. Unifl din frați. Titu Condescu. are și el in bătătură șapte copii, dar nici ceilalți nu s-au lăsat mai prejos, și apoi, de ce crezi dumneata că-s așa de multi copii pe la noi ? Uite, tot eu iți răspund. că-s bunt. Și n;>r,t-v om și pentru femele e bine ă f’e mai mulți. și. pentru cont1. maj tîrziu. să se ajute intre c’. și să se aibă ca frații. Eu una așa cred, dar poate e bine să-l mai întrebați șl pe alții.Paraschiva Vlad întoarce capul un pic obosită pe pernă. Semn că trebuie să o las să se odihnească. sa prindă puteri. E sănătos ? mai apucă să întrebe femeia. atunci cind mă îndrept, aproape pe vîrfuri. spre ușă. Cine ? o întreb. Chirică. fiu! meu. Și mă întreabă, nu pentru că nu ar ști ; demult, de azi dimineață. răspunsul i-a fost confirmat de doctorița Dorina Bra- tiloveanu, de citeva ori de cind l-a născut, ci pentru că-i face plăcere să audă și' din gura altuia adevărul că băiatul ei a venit pe lume sănătos și fără probleme. A mincat și. doarme, ii spune o asistentă ce tocmai a intrat pe ușă ți, cu un gest grijuliu, ii îndreaptă cearșaful mai bine.Cobor treptele Spitalului-maternitate din Strehaia, în curte, tufe enorme de flori și frunze, de iasomie ți busuioc, pe care personalul spitalului a pus la uscat un teanc de rufe mici, albe, roz și albastre și care desfac sub soarele cald încă al acestei toamne, ca niște petale enorme.
ARETA ȘANDRU
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ELECTRONICA 
un atribut al epocii moderne!

Creațiile ei: SONG. TOP, IRIS, SOLO, 
GLORIA înfrumusețează viața cotidiană.

SONG. TOP, IRIS, SOLO, GLORIA — ra
dioreceptoare portabile... de buzunar, poșetă, 
servietă sau umăr.

• Ușoare și comod de purtat
• Prezintă sensibilitate, selectivitate, audi

ție clară, plăcută
• Se pot cumpăr» la prețuri convenabile 
SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA — ra

dioreceptoare portabile ideale pentru drume
ții și excursii.

SONG, TOP, IRIS, SOLO, GLORIA, in toa
te magazinele comerțului de stat specializate 
în desfacerea produselor electronice.

Pentru informarea celor interesați să-și 
procure unul din receptoarele portabile 
SONG. TOP. IRIS. SOLO, GLORIA citeva 
detalii:

SONG : unde medii și ultrascurte la prețul 
de «10 lei.

TOP : unde 'medii Ia prețul de 341 lei.
IRIS : unde lungi și medii la prețul de 

571 lei.
SOLO 100 : unde lungi și medii U prețul 

de 371 ici.
SOLO 300 : unde lungi, medii, ultrascurte 

Ia prețul de «85 lei.

SOLO 500 : unde lungi, medii, scurte, ultra
scurte la prețul de 885 lei-

GLORIA : unde lungi, medii, scurte, ultra
scurte la prețul de 1 382 lei.

ODIHNĂ, RECONFORTARĂ CURĂ BALNEARĂ, 
PRIN OFICIILE JUDEȚENE DE TURISM
OFICIILE JUDEȚENE DE TURISM ȘII.T.H.R. BUCUREȘTI recomandă celor inte

resați efectuarea tn gceastă perioadă a curei balneare pentru afecțiuni cardiovasculare și 
boli asociate in următoarele stațiuni :

BALVANYO8, BĂILE TUȘNAD. BOKSEC. BUZ1AȘ, VATRA DORNEI.
Cazarea, masa și proce

durile medicale se asigură 
de regulă în hoteluri bal
neare cu un ridicat grad 
de confort.

Se acordă reduceri de 
20—40 la sută la tarifele 
de cazare Si masă și 25 la 
sută la transportul ,pe 
C.F.R.

Data plecării în stațiune 
poate fi stabilită de solici- 
tanți.

Personal medical cu înal
tă calificare asigură efec
tuarea unor tratamente 
balneare de mare eficiență 
bazate pe factorii naturali 
de cură existenți in sta
țiuni.

In stațiuni se organizea
ză manifestări cultural-ar
tistice si excursii Ia obiec

tivele turistice din împre
jurimi. ,

Biletele se procură de la 
toate unitățile de turism șt

comitetele sindicatelor din 
întreprinderi, instituții și 
de Ia oficiile județene de 
pensii

O.N.T. CARP AȚI 
BUCUREȘTI 

ANUNȚA
că în perioada 1-15 octombrie 1986, cu 

excepția duminicilor, între orele 10-18, face 

înscrieri de candidați, cunoscători de limbi 

străine, pentru examenul de selecționare la 

cursurile de ghizi-interpreți, colaboratori ex

terni, la sala Universității cultural-științifice din 

str. Biserica Amzei nr. 7, sectorul I.

Condițiile și actele necesare sînt afișate la 

sediile O.N.T. „Carpați" București și Universi

tății cultural-științifice, sălile Dalles și Amzei.

I
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TELEGRAMĂ iNTlLNIREA PRIETENEASCĂ DINTRE REPREZENTANȚI Oamenii muncii din
Domnului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român 

Președintele Republicii Socialiste RomâniaProfund mișcat de amabilul mesaj de felicitări pe care mi l-ați adresat cu prilejul zilei naționale a țării mele, am onoarea să vă exprim mulțumirile cele mai sincere.Folosesc această ocazie pentru a vă transmite urări de sănătate și bunăstare personală, de prosperitate poporului prieten al României.Cu cea mai înaltă considerație,
General JOAO BERNARDO VIEIRA

Președintele Consiliului de Stat al 
Republicii Guineea-Bissau

Al TINERETULUI DIN REPUBLICA SOCIALISTĂ ROMÂNIA 
Șl Al TINERETULUI DIN REPUBLICA SOCIALISTĂ CEHOSLOVACĂ

AGENDALa Oficiul din București al Centrului comun O.N.U.D.I. ■— România, a avut loc, miercuri., festivitatea de inchidere a celui de-al VI-lea program de perfecționare in domeniul plantelor medicinale, destinat unor cadre din țări in curs de dezvoltare.Au participat botanist!, farmaciști, analiști, ingineri agronomi și chimiști din Benin, Burkina Faso, Burundi, Camerun, Republica Centrafricană, Ciad, Insulele Comore, Guineea, Haiti. Madagascar, Niger și Zair care, in perioada 2 septembrie — 8 octombrie a.c„ au au

diat expuneri pe teme privind valorificarea plantelor medicinale in industria farmaceutică românească și au efectuat vizite de documentare în. unități de specialitate.. .Participant!! la cursuri au a- dresat calde mulțumiri guvernului român, Secretariatului O.N.U.D.I. pentru posibilitățile oferite de a cunoaște nemijlocit experiența României în acest domeniu, pentru ajutorul acordat țârilor lor in -vederea dezvoltării unei industrii proprii de medicamente bazate pe plante medicinale.
TV

jot, s OCTOMBRIE 198S20,00 Telejurnal. 20,30 viața economică, Priorități ale cincinalului • Organizare, modernizare,

-productivitate. Emisiune dezbatere. 20,33 Statornici in străbuna vatră dacică (color). Milenii de istorie iii străluciri de aur șl argint Episodul 1. 20,ăâ Invitație in studiourile Radioteleviztunli (color). 21,30 Experiența înaintata — inițiative, eficiență, Gîndirea colectivă în acțiune. 21,50 Telejurnal. 23,00 Includerea programului.
SPORT

în aceste zile. Ia Timișoara, se desfășoară intîlnirea prietenească dintre reprezentanți ai tineretului din Republica Socialistă România și al tineretului din Republica Socialistă Cehoslovacă. Această acțiune se înscrie în cadrul raporturilor de strinsă colaborare dintre tineretul român și tineretul cehoslovac, raporturi ce se dezvoltă permanent in spiritul relațiilor tradiționale de prietenie statornicite intre partidele, țările și popoarele noastre, pe baza întîlnirilor și convorbirilor dintre tovarășul Nicolac Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, și tovarășul Gustav Husak, secretar generai al. Comitetului Central al Partidului Comunist din Cehoslovacia, președintele Republicii Socialiste Cehoslovace.Cu acest prilej, miercuri, a avut loc mitingul de prietenie dintre tineretul român si tineretul cehoslovac. Au participat tineri din unități economice, culturale și de învățămint din municipiul Timișoara.în cadrul mitingului a luat cuvîntul tovarășul Nicu Ceaușescu, membru supleant al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R., prim-secretar a! Comitetului Central al Uniunii Tineretului Comunist, care a adresat un călduros salut prietenesc tuturor participanților la întîlnire, A fost relevat faptul că relațiile de prietenie și colaborare dintre tineretul român

și tineretul cehoslovac, dintre cele două organizații de tineret s-au amplificat și diversificat continuu, pe multiple planuri, in spiritul înțelegerilor convenite cu prilejul dialogurilor ta cel mai înalt nivel. Au fost prezentate in continuare principalele preocupări ale tinerei generații din, țara noastră, privind înfăptuirea obiectivelor dezvoltării eco- nomico-sociale a României, stabilite de Congresul al XIII-lea al Partidului Comunist Român.Primul secretar al C.C. al U.T.C. a subliniat că în viața internațională continuă să se mențină o situație deosebit de gravă, ca urmare a continuării cursei înarmărilor. îndeosebi a celei nucleare. în context, s-a arătat că tineretul român îsi manifestă deplina sa adeziune față de noua inițiativă a României de reducere, în acest an. in mod unilateral, cu 5 Ia sută a armamentelor, efectivelor si cheltuielilor militare, reprezan- tind o contribuție concretă ta procesul de oprire a cursei înarmărilor, la apărarea dreptului suprem al oamenilor la pace, Ia existență. S-a evidențiat că, mai ales acum, în Anul Internațional a! Păcii, este necesar ca tineretul să acționeze unit, fără deosebire de orientări și convingeri politice. Ideologice ș! filozofice, să militeze pentru Împlinirea aspirațiilor sale fundamentale de a trăi intr-o lume fără războaie și confruntări armate. într-o lume a păcii și securității.

A luat apoi cuvîntul tovarășul Jiri Baryl, secretar al Comitetului Central al Uniunii Socialiste a Tineretului, conducătorul delegației tineretului din R.S. Cehoslovacă. Au fost subliniate bunele relații de prietenie și colaborare statornicite între popoarele român și cehoslovac, contribuția pe care organizațiile de tineret din cele două țări o aduc la amplificarea acestor raporturi, la transpunerea in viață a înțelegerilor convenite între tovarășul Nfcolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, și tovarășul Gustav Husak, secretar general al Comitetului Central al Partidului Comunist din Cehoslovacia, președintele Republicii Socialiste Cehoslovace.A fost exprimată convingerea că si această nouă intilnire prietenească dintre reprezentanți ai tineretului din România și ai tineretului din Cehoslovacia va constitui cadrul unui util schimb de opinii și experiență, aburind o importantă contribuție la mai buna cunoaștere reciprocă, in interesul cauzei comune a păcii și socialismului, înțelegerii și colaborării internaționale.în continuare, formații artistice ale tineretului român și cehoslovac au prezentat un spectacol cultural, primit eu deosebită căldură de către participant!.

agricultura
| județelor 

Maramureș si

raportează
încheierea unor

• Miercuri s-a disputat la 
Tel Avlv meciul internațoinal 
de fotbal dintre selecționatele 
României și israelului. Partida 
s-a inchelat cu scorul de 4—2 
(1—1)’ in favoarea fotbaliștilor 
români, care au marcat prin 
Pițurcă (2), Boloni si Cămă
tarii.® în runda a 5-a. penultima, a balcaniadei de șah de la Sofia, selecționatele României au întilnit pe cede ale Greciei. La seniori au cîștigat șahiștii români cu 4—1 (o partidă întreruptă), la juniori scorul a fost egal 2—2. iar ]a feminin echipa română conduce cu 1—0 (o partidă întreruptă). Echipa de seniori a Iugoslaviei a întrecut pe cea a Bulgariei cu 3,5—1,5 (1), in timp ce meciul dintre echipele feminine s-a terminat la egalitate l—1. în clasamentul turneului feminin conduce echipa României cu 5,5 puncte (1), urmată de Bulgaria — 5,5 puncte. Grecia — 4 puncte (15, Iugoslavia — 4 puncte. La juniori pe primul loc se află Iugoslavia eu 13,5 puncte. urmată de Bulgaria — 11 puncte, România — 10,5 puncte. Grecia — 5 puncte, în concursul seniorilor 'lidera clasamentului este Bulgaria cu 18 puncte (1), urmată de Iugoslavia — 17 puncte (1), România — 16 puncte (1), Grecia — 9 puncte (1),• Ultima probă a campionatului mondial de rezistență la automobilism, ..Cei 1 000 de km de la Fuji" (Japonia), s-a încheiat cu victoria . italienilor Piercarlo Ghinzani . și Paulo Barilla, pe ,,Porsche 956“.• Internaționalul vest-ger- man Pierre Littbarski, angajat pentru actualul sezon de formația R-C. Paris, a declarat că intenționează să se reîntoarcă la formația sa, F.C. Koln, întrunit postura de rezervă la echipa pariziană nu i se pare normală, fiind determinată de motive extrasportiv»,• Campionatul european de judo feminin pe echipe s-a încheiat Ia Nori Sad cu victoria formației Franței, care a întrecut în finală cu 4—2 selecționata Marii Britanii,

• Președintele Federației In-« terna ționale de Volei, Rțlben Acosta, a declarat că exista un proiect de organizare a unei noi competiții,' rezervată celor mai bune 8 echipe masculine din lume. Denumită „Liga Mondială", competiția se va desfășura de-a lungul a două luni, cu meciuri tur-retur. Pe de altă parte, Ruben Acosta a arătat că la Jocurile Olimpice din 1988 sînt calificate din oficiu campioana mondială — S.U.A.. echipa gazdă, formația U.R.S.S., precum și cinci campioane continentale care obțin acest succes In 1987. Pentru ultimele trei locuri vor fi organizate trei turnee de calificare, in Brazilia. Olanda și Italia. Datorita faptului că formația S.U.A., calificată din oficiu, este și campioana mondială, va fi prezentă la turneul olimpic și echipa Bulgariei, ocupanta locului trei la ultima ediție a campionatului lumii,■ La Zagreb, in finala Super- eupei europene la baschet masculin, echipa iugoslavă Ciobona a întrecut cu scorul de 103—101 (49—35) formația spaniolă Barcelona. Principalii realizatori ai meciului au fost D. Petroviei (47). respectiv, Trumbo (32). Returul va avea loc la 28 octombrie la Barcelona.■ Etapa a 3-a a turului ciclist al Egiptului El Fayum' — El Ghizeh (80 km) a revenit rutierului sovietic M. Ganayen in 2h 02’39”.. Lider al clasamentului general se menține Umaras (U.R.S.S.), urmat de coechipierul său Șgundon, Ia 2’07” și francezul Guillot, la 2’18”.■ în continuarea turneului pe care-1 întreprinde In Marea Britanie, echipa de rugby a Japoniei a întilnit la Londra o selecționată universitară engleză, gazdele obtinind victoria cu scorul de 43—4.■ în primul tur al concursului Internațional de tenis de la Toulouse, suedezul Stefan Eriksson l-a eliminat pe 6—4, 6—4 pe austriacul Horst Skoff, în timp ce francezul Jerome | Potier l-a învins CU 7—3, 6—1 ;pe vest-germanul Ricky Ostert- i hun.

CONSUMURILE ENERGETICE - 
SUB NORMELE STABILITE, DAR 

NU LA NIVELUL POSIBILITĂȚILOR
(Urmare din pag, I)

300 tone combustibil, iar prin creșterea indicilor intensivi de exploatare a morilor de ciment, executarea corectă și la timp a reviziilor și reparațiilor, eliminarea mersului în goi și încărcarea la capacitate a instalațiilor anual se economisesc circa 135 tone combustibil.Referitor insă la toate a- ceste reduceri ale consumurilor de combustibil și energie, la economiile preconizate a se realiza prin aplicarea in practică a măsurilor și acțiunilor mai sus amintite, dar și a altor nenumărate acțiuni, cuprinse intr-un program aprobat de conducerea unității șl înfăptuit in cea mai mare parte, apare următoarea întrebare : dacă, însumate, a- ceste economii înseamnă la un calcul estimativ cîteva mii de tone de combustibil conventional și alte citeva mii de megawati'oră. de ce economiile reale înregistrate pînă in prezent se cifrează doar la 509 tone ’ combustibil și 625 MWh ? Undeva există 
ti neconcordanță. Sau dacă nu 
este vorba despre așa ceva, a- tunci înseamnă că la unele instalații se înregistrează pierderi prin depășirea normelor de consum, aceste pierderi diminuând economiile obținute la un agregat sau altul. Și se pare că adevărul este acesta, motiv pentru care în perioada următoare eforturile întregului colectiv, ale organizației de tineret din eombinat trebuie să se îndrepte spre eliminarea tuturor pierderilor, punîndu-se

ordine deplină !n ce privește respectarea normelor stabilite de consum, reducerea în continuare a acestora și așezarea întregii activități productive sub semnul celei mai înalte eficiențe.Așa cum se sublinia și in procesul verbal încheiat la finalizarea unei acțiuni de control. întreprinsă de o comisie constituită special pentru urmărirea consumurilor energetice. în combinat mai sint încă serioase rezerve de valorificat în direcția utilizării căldurii. Trebuie apoi urmărite cu mai mare atenție funcționarea și exploatarea corectă ale instalațiilor, evitîndu-se o- prirjle accidentale, mai cu seamă că la repornirea agregatelor consumurile sînt mult mai mari decit în mod normal. Tot ea o sarcină urgentă a cimen- tijtilor din Medgidia sfnt si procurarea si montarea de preincălzitoare, corespunzătoare tipului de combustibil utilizat. în vederea asigurării unei mai bune viscozități si deci a unei mai complete și eficiente arderi. Și nu In ultimul rind. pornind de la faptul că multe Instalații au fost modernitate, !n continuare ac- ționindu»se pentru aplicarea în practică a măsurilor de perfecționare a muncii și a producției. nu în ultimul rind deci, trebuie acționat eu ma' multă răspundere in direcții reactualizării bilanțurilor energetice 5i a urmăririi atente a nivelului consumurilor, la toate secțiile, pe toate liniile dt fabricație. Iuindu-se măsuri imediate de încadrare In normă. acolo unde se înregistrează pierderi.

Răspunderi mari în direcția reducerii continue a consumurilor. respectării stricte a normelor stabilite, mai eu seamă in următoarea perioadă, cind datorită scăderii temperaturii in anotimpul iernii, consumurile energetice cresc, revin tinerilor. unității, organizației lor revoluționare. Sudorul Trandafir Dobrită, secretarul eomitetului U.T.C, din întreprindere, ne-a prezentat citeva realizări de prestigiu obținute de tineri precum Marian Ceaușu, IzmaiJ Feuzi, Nicolae Putinei, Constantin Cotobită, Coste! Mitea. Rodica Utupan. Mihaj Meu, dar aceste succese sint mai mult rodul pasiunii respectivilor muncitori șl specialiști pentru electronică și ' electrotehnică, pentru tehnic» in general si nu al unei mobilizări in masă, a colectivului de tineri, al implicării fiecăruia dintre aceștia, cu răspun- 1 dere și consecventă, in rezolvarea problemelor care țin de reducerea ' consumurilor energetice si materiale. Dacă aceste citeva realizări ale tinerilor mal sus-mențlonațl sint meritorii, efectul lor resimțin- du-«e acolo unde au fost aplicate. eu atît mai mari pot fi economiile, cind întregul colectiv se preocupă de bunul mers al activității. Ia fiecare loc de muncă șl pe întreaga durată a programului. Iată de ce. deși la 9 luni, în 1986, bilanțul este cum arătam pozitiv tinerii cimentiști din Medgidia trebuie să considere problema consumurilor drept o problemă de permanentă actualitate, ^o problemă a muncii de fiecare zi, a tuturor.

importante 
lucrări agricole 

de sezon •Oamenii muncii din agricultura județului Maramureș raportează că au încheiat semănatul griului, lucrare precedată de însăm’ințarea orzului și plantelor de nutreț in epoca optimă, și de recoltarea cartofilor.în aceste zile, pe ogoarele județului se desfășoară o intensă activitate pentru recoltarea porumbului de pe Ultimele suprafețe, transportarea producției realizate la centrele unice de depozitare, stringerea legumelor și fructelor, a tuturor resurselor furajere, se execută lucrările de îmbunătățiri funciare.
în telegrama adresată cu acest prilej tovarășului 

NICOLAE CEAUȘESCU, se
cretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, de Comitetul județean Maramureș al P.C.R. se arată :Oameni muncii din agricultura județului se angajează, mult iubite și stimate tovarășe secretar general, să acționeze cu înaltă răspundere comunistă, cu dăruire revoluționară pentru a înfăptui in mod exemplar mărețele obiective privind dezvoltarea intensivă a agriculturii, aducindu-ne astfel o contribuție mereu sporită da creșterea bunăstării poporului, la înflorirea multilaterală a patriei noastre socialiste.In județul Bistrița-Năsăud a fost încheiată campania in- sămințărilor de toamnă la toate culturile prevăzute. în prezent, toate forțele umane și materiale de pe. cuprinsul județului sînt mobilizate la finalizarea recoltării și transportului porumbului, a sfeclei de zahăr, a fructelor, la depozitarea furajelor. Totodată, se acționează intens pentru executarea lucrărilor de îmbunătățiri funciare, aplicarea amendamentelor și îngrășămintelor organice, realizarea ogoarelor de toamnă, asigurarea condițiilor necesare desfășurării unei bune activități In sectorul zootehnic.

în telegrama adresată cu acest prilej, tovarășului 
NICOLAE CEAUȘESCU. se
cretar general al Partidului 
Comunist Român, președintele 
Republicii Socialiste România, de către Comitetul județean Bistrița-Năsâud al P.C.R. și Consiliul popular județean se spune :Vă încredințăm, mult iubite și stimate tovarășe secretar general, că organele și organizațiile de partid, conducerile unităților agricole vor desfășura și in continuare o susținută muncă politică și organizatorică pentru mobilizarea locuitorilor din satele județului la executarea la timp și de calitate a lucrărilor agricole din acest sfîrșit de an in scopul obținerii unor producții tot mai mari în toate sectoarele. adueîndu-ne astfel o contribuție sporită la dezvoltarea agriculturii, creșterea bunăstării poporului, înfloririi scumpei noastre patrii. Republica Socialistă România.

CAMPANIA AGRICOLĂ DE TOAMNĂ
Intensificarea ritmului de lucru 

la cules și insămințări
în județul Cluj, practic. în 

momentul de față, recolte de 
porumb este strinsă de pe ul
timele suprafețe. O serie de 
unități au încheiat această 
importantă lucrare, forțele 
fiind concentrate acum la 
transportul producției în ba
zele de recepție și la eliberarea 
terenului de coeeni. între 
acestea Se înscriu și coopera
tivele agricole din Gilău ?i 
Căpușu Mare, unde, printr-o 
largă mobilizare a cooperato
rilor și. mecanizatorilor rit
murile ele lucru au fost su
perioare. în stadiul final de 
execuție se află; de asemenea, 
unitățile din C.U.A.S.C. Hue
din, Tags,, Panticeu, Apahida, 
Cîmpia Turzii. Gherla și Dej. 
Vitezele de acțiune se cer ac
celerate îndeosebi în C.U.A.S.C. 
Mociu și îelod, O atenție deo
sebită trebuie acordată. în 
continuare, livrării producției 
la fondul de stat și F.N.C. La 
acest capitol se evidențiază 
existența unor decalaje. Iată, 
spre exemplu, în C.U.A.S.C. 
Cășeiu, Mociu, Aghireșu, 
Panticeu și , altele proporția 
realizării obligațiilor la fon
dul de stat se ridică la numai 
20 la sută din programul sta
bilit. Se Impun măsuri și ac
țiuni eficiente pentrir recu

perarea grabnică a restanțe
lor acumulate și înscrierea în 
graficele zilnice stabilite pen
tru această perioadă.

în paralel, alte importante 
forțe sint concentrate la exe- 

. cutarea operativă a inaâmîn- 
țărilor de toamnă. Se acordă 
o atenție sporită efectuării 
unor lucrări agrotehnice de 
calitate. în C.U.A.S.C, Hue
din, bunăoară. însămînțările 
de toamnă se află în stadiul 
final de execuție. La un nivel 
avansat se situează și 
cooperativele agricole din 
C.U.A.S.C. Mihai Viteazu. 
Țaga, Apahida, Panticeu, 
Unele rămîneri în urmă se 
consemnează în C.U.A.S.C. 
Cîmpia Turzii, Cluj, Mociu, 
Gherla. îelod și altele. De 
aceea e necesar ca in urmă
toarele zile să se acționeze cu 
toată răspunderea pentru fo
losirea la capacitatea maximă 
-i mașinilor și tractoarelor, în 
vederea realizării vitezelor 
zilnice prevăzute. Iată și cîte- 
va aspecte de muncă con
crete din unitățile clujene.

La C.A.P. Luna, unitate de 
frunte a agriculturii dtn 
aceasta zonă, întreaga activi
tate de sezon se desfășoară în 
flux continuu. Participarea 

, mecanizatorilor și cooperato

rilor este exemplară. în pre
zent recolta de porumb este 
adunată de pe întreaga su
prafață cultivată. La strinsul 
acesteia au acționat zilnic 10 
echipe de cooperatori. Acum 
se acționează intens la elibe
rarea terenului de coceni și Ia 
transportul produselor în 
bazele de recepție. De altfel, cu 
un număr de 14 atelaje se 
participă zilnic la transportul 
cocenilor în incinta fermei 
zootehnice. La transportul 
recoltei din cimp spre bazele 
de recepție sînt mobilizate 8 
mașini, care realizează canti
tățile prevăzute în graficele 
zilnice. Așa cum. aprecia pre
ședintele cooperativei. Ioan 
Ghiurghiu, recolta acestui an 
se ridică la circa 6 mii kg 
porumb boabe la ha.

Activitate intensă, bine or
ganizată regăsim și la C.A.P. 
Lucani. Și în această unitate 
s-a încheiat recoltatul po
rumbului pe cele 240 ha 
aflate în cultură. Acum hăr
nicia se măsoară în vitezele 
sporite cu care se acționează 
la transportul recoltei și la eli
berarea terenului de coceni. 
Se remarcă îndeosebi activi
tatea echipelor de coopera
tori conduse de Susana Nezei, 
Maria Bruștur și Blasiu Ve- 
reș din Luncani și Gligorești.

în ritm accelerat, se acțio
nează la recoltarea porumbu
lui și în unitățile agricole 
din C.U.A.S.C. Aghireșu. An- 
ggjarțtentul. cooperatorilor și 
mecanizatorilor este de a în
cheia această lucrare pînă la 

‘sfîrșitul acestei săptămîni. 
De altfel în cursul zilei de 
ieri s-a finalizat culesul po
rumbului la C.A.P. Turea,

Viștea și Sînpaul. Le ur
mează îndeaproape coopera
tivele din Mihăiești, . Aghi
reșu Și Macău, unde'au fost 
luate măsuri eficiente pentru 
intensificarea ritmului la cu
les. Zilele acestea sînt deci
sive și în ce privește înche
ierea semănatului griului. 
Arăturile pentru însămînțări 
sînt practic încheiate. în mo

mentul de față, cu cele 22 de 
mașini de semănat din dota
rea secțiilor de mecanizare, 
se acționează susținut pentru 
creșterea vitezelor zilnice. 
Bine se lucrează la acest ca
pitol în cooperativele agricole 
Viștea și Turea. unde semă
natul griului se apropie de 
final.

IOAN GAVRA

Pe cîțiva quadrați
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CLUJ. 9 000 de tineri din principalele unități economice participă la acțiuni de muncă în sprijinul producției, re- alizînd suplimentar 60 bucăți set motor, 70 carcase filtru aer, 400 metri pătrați pînză abrazivă, 50 tone electrozi siderurgici ș.a. CONSTANȚA. In 6 unități economice ale județului 1 500 de tineri, organizați în formații de lucru, realizează suplimentar o producție în valoare de peste 1 200 000 lei. GORJ. Prin schimburi prelungite 5 200 de tineri din 7 unități economice vor realiza suplimentar lucrări în valoare de peste 700 000 lei, concretizate în executarea a 8 bucăți ciocane forță, piese șl subansamble pentru 2 excavatoare cu rotor, reparații la 5 pompe submersibile. HUNE
DOARA. Peste 6 300 de tineri din principalele unități vor participa la acțiuni în sprijinul producției, urmînd să realizeze suplimentar 350 tone cărbune, 200 tone minereu de fier. 90 tone cocs metalurgic.
Carnet

In comuna Cornu, județul Prahova, a fost inaugurat nu demult un Monument al eroilor, ridicat in memoria celor căzuți in luptele pentru libertatea și independeti- I ța patriei. Situată7 în centrul i civic ai comunei, construcția. ’ refăcută complet după un ’ proiect al arhitectului Victor Timerean. a fost realizată de sculptorul Nicolae Kruch. cu sprijinul constructorilor lo

cali. înalt de 15 m. monumentul are forma unui arc de triumf ce simbolizează o poartă țărănească cu elemente împrumutate din arhitectura locală. Cele trei basoreliefuri reprezintă momente ale luptelor din 1877—1878. 1916—1918 și 1944 —1945, precum și numele *•  roilor locali căzuți in aceste lupte pentru libertate.

O prezență activă in viața spirituală a orașului Lupeni este cercul de arte plastice „Paleta" al artiștilor amatori din localitate. Inspirate din viața și munca minerilor, sau surprinzind scene din viața cotidiană a urbei, lucrările pasionalilor pictori, reunite intr-o recentă ' expoziție, repre

zintă elocvente mostre de sensibilitate, de prețuir» pentru oamenii loculuLpentru orașul in care trăiesc și muncesc : I. Gal : „Abataj" ; M. Pop : „Sărbătoare" ; E. Mihăileanu : „în carieră" ; T. Halasz : „Colț de oraș" ; D. Duinea : „Cărbune" ; A. Solomon : „Compoziție".
Foto — 
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Opera sculpto
rului Ion Irimescu, 
în parcul central 
din municipiul 
Rtmnieu Vilcea, 
evocă personalita
tea Marelui Mircea 
Voievod.

La Dersca. județul Botoșani, în zona numită Căpril, s-au încheiat lucrările de amenajare a două iazuri, populate deja cu pește, ele asigurind totodată apa necesară irigării unor suprafețe slab productive. Noile oglinzi de apă vor constitui de asemenea un punct de atracție pentru turiști, care vor putea petrece aici un agreabil sfîrșit de săp- tâniină.

Un nou set de cărți poștale a fost editat dș Muzeul de istorie al județului Caraș-Severin. Completul este format din 8 vederi care înfățișează peisajul urbanistic al Reșiței,--citeva
din rezervațiile naturale al« zonei (Pomogled, „fînațele cu narcise", Cheile Mini- șului, Stațiunea turistică șl lacul Trei Ape), precum șl colecția cristalografică de la Ocna de Fier.
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/<LL 2±:ORIZONTAL :1) A tăia — Rudă 2) Casă arătoasă — Femeie de casă (od.) 3) Bune de gură — Viță 4) Citadele — în Capitală 5) O hală descoperită — Orășel brazilian în.„ licoare ! — Ene ! 6) în perete 1 — Casă obișnuită (pi.) 7) O frumusețe de casă

— Buni de clanța(pi.) 8) Activitatede casă — Luate de la soare 1 9) Plan de casă !! — Aflate-n drum i10) O casă care nu se tine prea bine11) Casă cu lot !
VERTICAL :1) Sus la tavan— Nu-i chiar pia

tră in casă 2) Etaje (pi.) — Casă peste casă si deasupra altă casă (sing.) 3) Din ca- să-n casă — Un bun meseriaș din fire (od.) 4) Elena acasă printre ai ei— Se ia de la ceas 1 — Spărgător de casă 5) Necesarul... acasă — O jumătate in limbajul de-acasă. 6) W face drumul de a- dio ’ — Rămas peste noapte acasă 7) Case abia inaugurate — Sub plafonul de casă — îți aparține 8) Dinșii— Unic! — Țesătură de oasă 9) Depășește plafonul de casă — Din eroare ! 10) Te duce la casa omului (pl.)— Căciulă albă de casă.
LAURIAN 
BUTURE



INTERVIUL TOVARĂȘULUI 
NICOLAE CEAUȘESCU 

acordat ziarului „Al Qabas" din Kuweit

STIRI/NOTE/COMENTARII

(Urmare din pag. I)Avind in vedere situația actuală, considerăm că este necesară organizarea unei conferințe internaționale, cu participarea tuturor țărilor interesate, inclusiv a O.E.P. și Israelului, precum și a membrilor permanenți ai Consiliului de Securitate. Considerăm că, in acest scop, se poate avea in vedere crearea unei comisii sau a unui comitet, pregătitor la care trebuie să participe neapărat atit Organizația pentru Eliberarea Palestinei, cit și "Israelul. Este necesar.să se înțeleagă bine de către toate statele că trebuie făcut totul pentru a se ajunge, in cel mai scurt timp, la o conferință internațională. la soluționarea problemei palestiniene și realizarea păcii in Orientul Mijlociu. Aceasta presupune și acceptarea dialogului. De altfel, conferința internațională presupune neapărat un dialog, inclusiv dialogul intre O.E.P. și Israel. Nu se poate concepe o conferință internațională Ia care țările sau părțile interesate direct să nu se așeze să discute problemele care le preocupă — și să găsească și soluții. Nimeni altul nu va putea găsi soluții mai bune decit cei direct interesați.Întrebare : Domnule 
președinte, dumneavoastră 
aveți strinse legături cu toți 
cei direct interesați și im
plicați în conflictul din O- 
rientul Mijlociu. In ultima 
perioadă am remarcat o in
tensă activitate desfășurată 
la București. Astfel, o serie 
de delegații din țările a- 
rabe — Egipt, Maroc, Alger, 
palestiniene — și din Is
rael au venit aici și au dis
cutat cu dumneavoastră. 
Ați putea să ne spuneți 
dacă aveți în vedere vreo 
inițiativă sau acțiune con
cretă in legătură cu solu
ționarea problemelor din 
Orientul Mijlociu ?RĂSPUNS : într-adevăr, am avut mai multe întîlniri — și toate acestea au pornit de la convingerea că actualele condiții internaționale permit să se treacă la organizarea negocierilor in vederea unei soluții globale în Orientul Mijlociu. Calea cea mai sigură in această direcție o reprezintă — așa cum am mai subliniat — organizarea unei conferințe Internaționale și acceptarea, de către toate părțile, a dialogului necesar pentru realizarea unei păci trainice și juste in întreaga zonă. Deja conducătorii Israelului au declarat public că sint gata să meargă la o conferință internațională, condiționisd aceasta — este s- devărat — de necesitatea să se ajungă J»'tm dialog între 'cei interesațE J)ar — așa cum am menționai — o conferință internațională nu poate să nu ducă la un dialog intre cei interesați. însuși scopul conferinței internaționale este, pină la urmă, depășirea anumitor prejudecăți și crearea cadrului necesar pentru tratative, pentru negocieri, in vederea realizării unui acord privind soluționarea tuturor problemelor din Orientul Mijlociu, și, in primul rind, a problemei poporului palestinian. Astăzi toată lumea, inclusiv Israelul, recunoaște că problema fundamentală este aceea a poporului palestinian și acest lucru permite să se poată privi cu mai multă încredere posibilitatea unei soluționări a acestei probleme.

ÎNTREBARE: Cititorii noș
tri ar dori să cunoască 
opinia dumneavoastră față 
de războiul, care durează de 
■mai multi ani, intre Irak și 
Iran. Cum vedeți eventuala 
soluționare a acestui război ?RĂSPUNS : România s-a pronunțat, de la început, pentru încetarea războiului dintre Iran si Irak. Am considerat, de altfel, că însăși începerea acestui război a fost fără sens. Problemele existente între cele două țări nu se pot soluționa decit pe calea negocierilor, a tratativelor. In general noi considerăm că nici un război nu se poate justifica, dar mai cu seamă, după cîte cunosc, problemele existente între Iran și Irak sint de așa natură, sint atit de minore încît nu justifică in nici un fel recurgerea la calea militară. Ele puteau, pot și trebuie să fie soluționate numai prin tratative. Orice prelungire a acestui război duce la noi și noi pierderi umane și materiale din partea ambelor țări.Noi salutăm propunerile formulate de Irak, acceptarea rezoluțiilor Organizației Națiunilor Unite în direcția încetării războiului și a unei soluții politice. Dorim ca și Iranul să adopte o poziție corespunzătoare față de rezoluțiile O.N.U., să sa ajungă la încetarea războiului, fără condiții, nici de o parte, ni< de cealaltă, și să se treacă la negocieri pentru soluționarea problemelor pe calea tratativelor. Nimic nu poate justifica continuarea acestui
PE SCURT

• LA GENEVA a avut loc, 
miercuri, in cadrul tratativelor 
sovieto-americane cu privire Ia 
armele nucleare și cosmice — 
ședința grupului de lucru in 
problemele armelor strategice, 
informează agenția T.A.S.S. 

război ! Din punct de vedere economic și al independenței celor două țări continuarea războiului poate duce la mari complicații care să pună grav în pericol independența ambelor țări și dezvoltarea lor eco- nomico-socială.ÎNTREBARE : Domnule
președinte, considerați că se 
impune ca Uniunea Sovie
tică și S.U.A. — cele două 
mari puteri — să exercite 
presiuni și să-și aducă con
tribuția pe căile propice pen
tru irtcetarea războiului în
tre cele două țări ?RĂSPUNS : . Consider că Uniunea Sovietică și S.U.A. pot să aducă o contribuție importantă la încetarea acestui conflict, însă nu pe calea presiunilor. Tn general, noi ne pronunțăm împotriva oricăror presiuni asupra unui popor sau altul.Consider însă că țările prietene Irakului și Iranului, țările din Golf, țările islamice pot — și trebuie — să joace un rol mult mai activ- în încetarea conflictului. Tot așa, un rol important pot avea țările nealiniate. După părerea mea, este necesar ca toate aceste forțe să-și intensifice eforturile pentru a determina încetarea războiului și soluționarea problemelor prin tratative.ÎNTREBARE : In zona 
Golfului, Roinănia are rela
ții politico-diplomatice cu 
Statul Kuweit și Sultanatul 
Oman ; in același timp, are 
bune relații economice cu 
ceilalți membri ai Consiliu
lui Cooperării Golfului 
(Qatar, Bahrein, U.E.A. șl 
Arabia Saudită). Cum vedeți 
dumneavoastră dezvoltarea 
viitoare a relațiilor Româ
niei cu aceste state ? Cum 
apreciază România activită
țile Consiliului Cooperării 
Golfului pentru dezvoltarea 
economico-socială a țărilor 
membre și pentru apărarea 
securității in această re
giune ?RĂSPUNS : Intr-adevăr,România întreține relații politico-diplomatice și economice cu Kuweitul și cu Sultanatul Oman și are relații de colaborare cu celelalte state din Golf, inclusiv cu membrii Consiliului Cooperării Golfultii. în această colaborare economică am obținut unele rezultate, dar consider că ele nu sint încă la nivelul posibilităților României și ale acestor țări.Noi ne pronunțăm ferm pentru o extindere a colaborării cu toate țările din Golf, inclusiv cu Arabia Saudită. In același timp, sîntem gata să colaborăm și direct cu Consiliul Cooperării Golfului, așa cum cooperăm, de exemplu, cu Piața comună. Considerăm că, în acest cadru, se vor putea găsi noi căi pentru extinderea colaborării și cooperării în producție, ceea ce ar corespunde intereselor tuturor țărilor, inclusiv întăririi independenței fiecărei țări, cauzei păcii în general.ÎNTREBARE : Am fi
foarte recunoscători dacă 
ați prezenta opinia Româ
niei față de viața interna
țională actuală. Cum apre- 
ciați discuțiile la nivel înalt 
dintre Uniunea Sovietică și 
Statele Unite ale America 
și care ar putea fi rezulta
tele acestui dialog in realtz 
zarea stabilității, securității 
și cooperării neîngrădite 
dintre națiunile lumii ?RĂSPUNS : România consideră că situația internațională continuă să fie deosebit de gravă. Am putea chiar spune că în acest an. îndeosebi in prima parte, au avut loc noi acțiuni de. forță, de amestec în treburile altor state, care au agravat și mai mult situația internațională. In apelași timp, au continuat experiențele nucleare, de către Statele Unite ale America, s-au produs și s-au acumulat noi arme nucleare, ceea ce a agravat, in fond, sithația pe plan mondial. La acestea ar trebui șă adăugăm și situația din Africa de Sud, continuarea unor conflicte și înrăutățirea în continuare a situației economice a țărilor în curs de dezvoltare.In aceste condiții noi considerăm că în raportul de forțe pe plan mondial există un anumit echilibru, în sensul că nici forțele care acționează de pe poziții de forță nu pot să-și impună politica lor, dar, în același timp, nici forțele care se pronunță pentru pace — deși au înregistrat o serie de succese — nu sint suficient de puternice pentru a schimba cursul evenimentelor. De aceea situația este destul de periculoasă — și trebuie făcut totul pentru a întări forțele care se pronunță pentru dezarmare și pace, pentru a împiedica astfel o nouă agravare, mersul spre încordare, spre un război mondial, care s-ar transforma inevitabil într-un război nuclear ce ar pune în pericol însăși existența vieții pe planeta noastră.

cooperării intre întreprinderile din cele două țări, convenin- du-se asupra unui important număr de proiecte ce vor fi realizate in comun.• CONDUCĂTORUL MARII REVOLUȚII DE LA I SEPTEMBRIE al Jamahiriei Arabe Libiene Populare Socialiste, Moammer El Geddafi. a declarat, într-un discurs difuzat de agenția JANA, citată de agenția France Presse, că țara sa a trecut la minarea coastelor libiene pe toată lungimea lor, în vederea zădărnicirii oricăror încercări de agresiune din exterior. El a adăugat, că în vederea apărării împotriva agresiunii Jamahiria Arabă Libia-

De aceea noi considerăm că problema fundamentală a epocii noastre este oprirea cursei înarmărilor, în primul rînd a celor nucleare, și trecerea la reducerea substanțială a armelor convenționale.In ce privește Europa — unde sint concentrate cele mai mari forțe militare, atit nucleare, cit și clasice, convenționale — considerăm că trebuie să se țacă totul pentru oprirea amplasării de noi arme nucleare și trecerea la retragerea celor existente. Aceasta reprezintă nu numai pentru Europa, dar pentru intreaga omenire o necesitate vitală — și ar trebui să fie primul pas în direcția înlăturării complete a armelor nucleare.în acest sens, acordăm o mare însemnătate dialogului și desfășurării tratativelor dintre Uniunea Sovietică și S.U.A. După cum știți, însă, prima întilnire dintre conducătorii sovietic și american, Gorbaciov și Reagan, nu a fost urmată de pași reali in direcția dezarmării.Salutăm noua întilnire care urmează să aibă loc în Islanda peste cîteva zile. Fără nici o îndoială că această întilnire are o mare însemnătate și lumea așteaptă ca ea să determine realizarea unor înțelegeri. Deși pre_ importanta acestei întîlniri însă vom putea vorbi numai după încheierea ei și. mai cu seamă, numai dacă ea va fi urmată de acțiuni concrete in direcția destinderii, a reducerii armelor nucleare și întăririi încrederii. Fără asemenea acțiuni concrete. întilnirea în sine nu va putea fi apreciată ca un eveniment deosebit. Orice întîl- nire și orice acțiune trebuie judecată după rezultatele ei. Noi am dori să avem toate motivele să dăm o apreciere pozitivă. Sperăm că cei doi conducători vor acționa pentru a răspunde așteptărilor popoarelor sovietic și american, popoarelor întregii lumi, adică în direcția dezarmării și păcii — și le dorim să ajungă la bune înțelegeri.In același timp insă, doresc să menționez că problemele internaționale, problemele dezarmării și păcii nu se pot soluționa numai de aceste două mari puteri ; este necesar ca toate statele lumii — în -ce privește Europa, toate statele europene — să acționeze cu toată hotărî- rea, să-și asume răspunderea directă pentru a determina realizarea înțelegerilor necesare dezarmării și păcii.După părerea mea, în actualele împrejurări internaționale, popoarele europene, acționînd unite, pot avea un rol foarte important în îmbunătățirea relațiilor' internaționale. In raportul actual de forțe pe plan mondial, Europa, acționînd unită, poate să aibă un rol de importanță deosebită în determinarea celor două mari puteri să ajungă la înțelegere și să pășească realmente pe calea dezarmării și păcii. Dar, repet, toate țările lumii sînt interesate — și trebuie să-și asume răspunderea, să participe activ la soluționarea problemelor internaționale, la asigurarea păcii.ÎNTREBARE: Intre Româ
nia și Kuweit sînt relații. 
foarte bune, prietenești, ba
zate pe înțelegerile la care 
s-a ajuns intre dumneavoas
tră, domnule președinte, și 
Alteța Sa. Emirul Statului 
Kuweit. Cum apreciați sta
diul actual al, relațiilor ro- 
mâno-kuweitiene și care ar 
putea fi domeniile de dez
voltare viitoare a acestor re
lații, in interesul reciproc al 
popoarelor român și kuwei
tian, al păcii și înțelegerii 
internaționale? Am putea să 
întrevedem, domnule pre
ședinte. un eventual dialog 
româno-kuweitian la nivel 
înalt in viitorul apropiat ? 
Aveți de transmis un mesaj 
poporului kuweitian ?RĂSPUNS: Apreciem că relațiile dintre România și Kuweit sint relații foarte bune, prietenești, că ele se bazează pe principiile egalității, respectului independenței, suveranității, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc.Intr-adevăr, întîlnirile și convorbirile pe care le-am avut cu Emirul Kuweitului au avut un rol important în relațiile dintre țările noastre. Aștept cu multă plăcere vizita- în România a Alteței Sale, Emirul Kuweitului, în vederea identificării de noi domenii pentru dezvoltarea relațiilor dintre țările noastre, a continuării dialogului asupra unor probleme importante ale vieții internaționale. Gred că există largi posibilități să realizăm în cel mai scurt timp dezvoltarea puternică a colaborării economice și, în ce o privește, România este gata să facă totul în direcția aceasta.In încheiere, aș dori să adresez poporului kuweitian prieten cele mai bune urări de progres și prosperitate, de succes în întărirea independenței și în ridicarea bunăstării sale. Urez o colaborare bună între poporul român și poporul kuweitian !

nă va adopta măsuri corespunzătoare; in orașe și alte puncte strategice din țară.• PARTIDUL DEMOCRATIC DIN CHILE și-a exprimat protestul cel mai energic față de arestarea unui grup de lideri ai Mișcării Democratice Populare, care se află in detenție intr-un loc necunoscut, ineepind cu data de 30 septembrie, in- formeză agenția France Presse.
între cei închiși se află și 

conducătorul Mișcării Democra
tice Populare, Patricio Hales, 
militant al Partidului Comunist 
(interzis) arestat la 8 septem
brie fn virtutea stării de ur
gență instituite de regim.

a parlamentarilor la înfăptuirea

Cuvîntul șefului delegației române 
la conferința Uniunii InterparlamentareBUENOS AIRES 8 (Agerpres) — La Centrul de Conferințe „San Martin" din Buenos Aires, continuă lucrările celei de-a 76-a conferințe a Uniunii Interparlamentare.Expunind concepția președintelui Republicii Socialiste România, tovarășul Nicolae Ceaușescu, privind imperativul participării active și responsabile a parlamentarilor, guvernelor, a tuturor popoarelor în soluționarea problemei fundamentale a zilelor noastre — pacea și dezarmarea — șeful delegației române, Marin Ivașcu, vicepreședinte al M.A.N., președintele grupului român din uniunea interparlamentară, a prezentat propunerile țării noastre privind trecerea la măsuri concrete de dezarmare, în primul rînd nucleară, încheierea neîntîrziată a unor înțelegeri prin care să se pună capăt experiențelor nucleare. Reprezentantul român a evidențiat, totodată, a- precierile României privind situația deosebit de gravă creată in Europa prin sporirea continuă a armamentelor nucleare. Propunînd includerea în documentele conferinței a unor referiri privind urgența eliminării armelor nucleare de pe continent, participarea tuturor statelor la negocierile de dezarmare, desfășurarea într-un spirit constructiv a reuniunii ge- neral-europene de la Viena, din toamna acestui an.Șeful delegației române a reliefat' semnificația deosebită a inițiativei președintelui ■’ Nicolae Ceaușescu privind reducerea cu 5 la sută a armamentelor, efectivelor și- cheltuielilor mi-

Lucrările ConferințeiPARIS 8 (Agerpres). — Dan Constantin transmite: La Cannes continuă lucrările celei de-a XIII-a Conferințe mondiale a energiei, a cărei temă generală este „Energia : nevoi, speranțe". In cadrul dezbaterilor din ședințele plenare, sesiunile tehnice, mesele rotunde și ale grupurilor de experți. vorbitorii au evidențiat că asigurarea energiei constituie una din problemele cruciale ale lumii, ceea ce impune necesitatea unor acțiuni concertate ale tuturor națiunilor în vederea soluționării ei. S-a
ORIENTUL MIJLOCIUBEIRUT 8 (Agerpres). — Lupte violente s-au înregistrat miercuri în zona taberei de refugiați palestinieni de la Pashidiyeh, din sudul Libanului, intre ‘miliții ale Organizației pollțico-militare „Amal“ și combatanți palestinieni, relevă Ițn comunicat al agenției de presă palestiniene WAFA, citat de MEN. Un comitet de mediere format din reprezentanți ai părților aflate în conflict s-a reunit în localitatea Bourj Rahhal. de lingă Tyr, pentru a negocia un acord de încetare a

~ Marile orașe ale planetei —
(aocumentaE)

_ în prima linie a luptei pentru paceEste binecunoscut faptul că Ia ora actuală pe Terra se află acumulate arsenale uriașe, cantități de armamente și mijloace de distrugere care ar putea, în cazul in care ar fi folosite, să șteargă orice urmă a vieții și civilizației umane, să șteargă milenii de istorie, să transforme Pămintul intr-un imens rug. Este firesc deci ca opinia publică, forțele progresiste să se pronunțe cu fermitate pentru reducerea hotărită a cheltuielilor militare, pentru oprirea cursei înarmărilor și trecerea la măsuri concrete de dezarmare și in primul rind de dezarmare nucleară. In acest an. proclamat prin voința unanimă a națiunilor planetei ca „An Internațional al l’ăcii", se face tot mai auzită, cu pregnanță și responsabilitate, voința popoarelor planetei de a trăi intr-o lume a păcii, securității și cooperării internaționale, într-o lume eliberată de spectrul holocaustului nuclear. “Un loc important în acest proces revine luptei pentru interzicerea producerii, stocării și transpunerii armelor nucleare, pentru oprirea experiențelor nucleare, pentru utilizarea uriașelor forțe ale atomului numai in scopuri pașnice. România socialistă, președintele Nicolae Ceaușescu au subliniat, in repetate rinduri, necesitatea încetării experiențelor nucleare, a reducerii arsenalelor nucleare existente și a luării unor măsuri eficiente pentru eliminarea definitivă din viața planetei a acestor înfricoșătoare mijloace do distrugere. în acest context, declararea unor regiuni importante ale lumii ca zone libere de arme nucleare, ca zone ale bunei vecinătăți, ințelegcrii și colaborării, poate aduce o contribuție majoră la instaurarea unui climat de destindere și securitate pe planeta noastră.
Pentru o lume 

fără armeIn larga mișcare internațională în favoarea creării de zone libere de arme nucleare, un loc deosebit îl ocupă marile orașe ale planetei. Civilizația modernă a adus în primul plan al vieții orașul,' ca centru dinamic al activităților .omenești, ca nucleu vital spre care converg majoritatea structurilor economice, sociale, politice, cultural-științifice ale contemporaneității. Pulsul planetei bate mai . intens în marile ei metropole, acolo unde în forfota a milioane de oameni se zămislesc majoritatea produselor necesare existenței riioderne. se iau marile decizii ale vieții politice, se nasc ideile, aparatele și’ sistemele care determină avîntul prezentului și anticipează dimensiunile mileniului III. Istoria de astăzi se scrie între zidurile de beton si sticlă ale acestor citadele, și ne vine greu să ne imaginăm o țară sau. o regiune in plin avînt, fără a o asocia cu un mare oraș, cu o mare inimă care vibrează in

litare. ca prim pas important pe calea înfăptuirii unor măsuri reale de dezarmare nucleară și convențională.în alocuțiunile rostite în deschiderea conferinței, t președintele Republicii Argentina, Râul Alfonsin, și președintele Consiliului Uniunii Interparlamentare, Hans Stercken, precum și in mesajul secretarului general al O.N.U., au fost relevate marile răspunderi care revin astăzi parlamentarilor in vederea eliminării pericolelor care amenință pacea lumii, încetarea cursei înarmărilor și trecerea la măsuri efective de dezarmare, soluționarea pe cale pașnică a conflictelor, lichidarea subdezvoltării și eradicarea ultimelor vestigii ale colonialismului.Evaluind rezultatele celei de-a Vl-a Conferințe Interparlamentare pe problemele securității și cooperării în Europa, desfășurată în luna mai a acestui an, Consiliul Uniunii Interparlamentare a adoptat, în unanimitate, un apel adresat secretarului general al C.C. al P.C.U.S., Mihail Gorbaciov. și președintelui Statelor Unite ale Americii, Ronald Reagan, in care, in numele parlamentarilor din peste 100 de țări ale lumii, cheamă conducătorii celor două state să folosească din plin întilnirea de la Reykjavik pentru realizarea unor progrese importante în problemele vitale ale păcii.
mondiale a energieievidențiat, în acest context, necesitatea unei largi cooperări internaționale în domeniul transferului de tehnologie. în promovarea unor soluții adecvate cerințelor de dezvoltare ale țărilor lumii a treia.în intervențiile lor, membrii delegației țării noastre au prezentat realizările României in utilizarea pe scară largă a cărbunilor inferiori, în dezvoltarea energeticii nucleare, în conservarea energiei și valorificarea surselor noi de energie — solară, geotermală, eoliană și bio- masă.
focului dar nu a ajuns la nici un rezultat, menționează comunicatul citat.TEL AVIV 8 (Agerpres). — In conformitate cu acordul realizat în 1984, între liderii principalelor două formații politice ale coaliției guvernamentale — Partidul Muncii și Blocul Likud —, privind „rotația" în funcția de prim-ministru, la 14 octombrie, Yitzhak Shamir urmează să preia prerogativele, de premier pentru următorii doi ani.

tens pe coordonatele noului și ale modernității.Experiența tragică a celor două conflagrații mondiale a arătat că cel mai greu lovite de dezlănțuirea înfricoșătoare a mijloacelor de distrugere au 1'ost orașele. Localități înfloritoare au fost transformate în mormane de ruină, sute de mii de oameni au pierit în necruțătoarele bombardamente : Varșovia, Stalingrad. Dresda, Coventry și mai presus de toate, Hiroshima și Nagasaki, prezintă emblemele cutremurătoare ale efectelor devastatoare ale războiului asupra marilor metropole ale planetei. In cazul unei conflagrații nucleare, marile orașe ale lumii ar plăti un greu tribut : estimările savanților referitoare la o eventuală înfruntare ce ar utiliza armele nucleare arată că în urma bombardamentelor o șesime din suprafața urbană a țărilor aflate în conflict ar arde, generînd un terifiant proces de „incinerare a civilizației". In orașe, estimează specialiștii, se află 40 de kilograme de material combustibil pe metru pătrat : efectul termic al exploziilor ar declanșa incendii uriașe, care, cumulate acțiunii nimicitoare a bombelor atomice, ar conduce la
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MOSCOVA: Apelul de la Harare 
inmînat secretarului 

general al C.C. al P.C.U.S.MOSCOVA 8 (Agerpres) — Miercuri, Mihail Gorbaciov, secretar general al C.C. al P.C.U.S.. l-a primit la Moscova pe ministrul ■ Zimbabwean al afacerilor externe. Witness Mangwende. reprezentant special al președintelui in exercițiu al mișcării de nealiniere, primul ministru al Republicii Zimbabwe. Robert Mugabe. Acesta a sosit la Moscova pentru a inmina Apelul adresat U.R.S.S. și S.U.A. de cea de-a VIII-a Conferință a șefilor de stat și de guvern din țările nealiniate. desfășurată la Harare în perioada 26 august — 7 septembrie anul acesta.Primind documentul — relatează agenția T.A.S.S. — M. Gorbaciov a declarat că Apelul de la Harare va fi examinat și se va da un răspuns oficial.Faci nd o succintă analiză a situației internaționale actuale, secretarul general al C.C. al P.C.U.S. a afirmat că propunerea intîlnirii cu președintele S.U.A., la Reykjavik, a fost dictată de dorința de a se trece, în sfîrșit. Ia o activitate fructuoasă privind reducerea înarmărilor și a pericolului unui război nuclear, de înțelegerea necesității stringente de a da un impuls procesului constructiv in principalele direcții ale politicii mondiale.în numele președintelui mișcării de nealiniere, ministrul Zimbabwean și-a exprimat speranța că întilnirea de Ia Reykjavik se va desfășura în-' tr-o atmosferă de înaltă responsabilitate.HELSINKI 8 (Agerpres). — într-un mesaj adresat secretarului general al C.C. al P.C.U.S., M. S. Gorbaciov, și președintelui S.U.A.. Ronald Reagan, Consiliul Mondial al Păcii exprimă speranța că apropiata întilnire a conducătorilor celor două țări se va solda cu rezultate care să , răspundă speranțelor și aspirațiilor tuturor oamenilor planetei.
PENTRU O SOLUȚIONARE 
ECHITABILA A PROBLEMEI 

DATORIEI EXTERNECIUDAD DE MEXICO 8 (Agerpres) —‘ Necesitatea legării problemei datoriei externe de o strategie a dezvoltării capabile să elimine dependența față de exterior a fost subliniată în cadrul u- nui seminar asupra alternativelor de dezvoltare in A- merica Latină, ale cărui lucrări se desfășoară la Ciudad de Mexico — informează a- genția Prensa Latina. Inau- gurînd reuniunea — la care participă personalități ale vieții politice și intelectuali din zece țări ale continentului — Anselmo Sule, vicepreședinte al Comitetului Internaționalei Socialiste pentru America Latină si zona caraibiană, a evidențiat imperativul soluționării echitabile a crizei economice și a problemei datoriei externe, acordîndu-se prioritate Intereselor popoarelor.

distrugerea masivă a metropolei, ar provoca sute de mii, poate milioane de victime. Deosebit de afectate ar fi, în condițiile declanșării unei conflagrații, localitățile aflate în apropierea obiectivelor militare cu profil nuclear, porturile, marile metropola care găzduiesc instituții și centre militare,Sub povara unei asemenea amenințări, milioanele de locuitori ai marilor orașe ale planetei își manifestă, în mod hotărît, voința de pace, aspirația de a trăi, într-o lume fără arme, eliberată de spectrul cataclismului nuclear. Este semnificativ faptul că cele mai 

mari demonstrații în favoarea păcii au loc tocmai în metropolele planetei, că marșurile, conferințele, expozițiile, manifestările’ artistice consacrate eliminării armelor nucleare de pe Terra, apărării dreptului popoarelor la viață și la un viitor senin aU loc în inima acestor centre ale existenței moderne. Tot din inima orașelor, din marile cetăți ale științei și culturii se ivesc a- peiurile savanților pentru renunțarea la continuarea cercetărilor in domeniul militar, pentru renunțarea la programul american de militarizare a spațiului cosmic, pentru o- rientarea fondurilor și resurselor umane consacrate cercetărilor militare către rezolvarea programelor stringente ale lumii contemporane. Și

Dezbaterile de politică generală 
de la Națiunile UniteNAȚIUNILE UNITE 8 (Agerpres). — N. Chilie transmite : Iu plenara A- dunării Generale a O.N.U. continuă dezbaterile de politică generală ale actualei sesiuni.Sadik El Mahdi, prfcnul ministru și ministru al apărării al Sudanului, a consacrat o mate parte a discursului său prezentării marilor dificultăți economice și sociale cu care este confruntată țara sa ca urmare a secetei prelungite, a fenomenului deșertificării, a foametei, datoriei externe, împovărătoare și a altor efecte ale stării de subdezvoltare.Vorbind despre problemele a- flate in atenția actualei sesiuni a Adunării Generale, el a arătat că o sarcină prioritară și urgentă a O.N.U„ a tuturor statelor membre o reprezintă oprirea cursei iraționale a înarmărilor și realizarea unor pași concreți în direcția dezarmării. în special a dezarmării nucleare.Stoparea actualei competiții militare, pe calea unor negocieri bi și multilaterale, a declarat vorbitorul, are o importanță vitală pentru eliberarea unor resurse necesare prosperității întregii lumi, pentru protejarea mediului înconjurător și pentru prevenirea unui holocaust nuclear.Ministrul afacerilor externe al Maldivelor, Fathulia Jameel, a arătat că, în concepția țării sale, actuala încordare periculoasă din viața internațională se datorează nesocotirii de • către unele state a principiilor și normelor dreptului internațional, continuării în ritm accelerat a cursei înarmărilor, existenței unui mare număr de conflicte așa-numite locale și adîncirea decalajelor dintre țările bogate și cele sărace.Cursa înarmărilor, în primul rînd cursa înarmărilor nucleare — a arătat el — are ca efecte sporirea neîncrederii între state, alimentarea conflictelor și încurajarea politicii de forță, întreținerea riscului unei con

în Consiliul de Securitate : reafirmarea 
necesității soluționării politice a conflictului 

iraniano-irakianNAȚIUNILE UNITE 8 (A-gerpres) — întrunit la cererea unui grup de șapte țări arabe, Consiliul de Securitate al O.N.U. și-a continuat dezbaterile în problema conflictului iraniano-irakian, dezbateri la care Iranul nu participă. In cursul reuniunii Consiliului de Securitate, a fost reafirmată necesitatea soluționării politice, negociate a acestui război, în interesul părților beligerante, al păcii și securității regionale și internaționale.Reprezentantul U.R.S.S. a relevat că Uniunea Sovietică se pronunță pentru reglementarea conflictului dintre Iran și Irak exclusiv prin mijloace pașnice, politice 'in condiții reciproc acceptabile, ținîndu-se seama de interesele legitime ale statelor și popoarelor. U.R.S.S. — a spus el — se pronunță pentru soluționarea prin tratative și nu pe cîrnpul de luptă a problemelor litigioase dintre cele două țări.

tot aici, dînd glas dorinței de pace a locuitorilor unor metropole ale lumii, s-au născut amplele inițiative privind declararea unor mari orașe ca zone libere de arme nucleare.
Numeroase 

metropole—zone libere 
de arma nuclearăDeosebit de puternică este, în acest sens, mișcarea pentru pace și dezarmarea nucleară a orașelor nipone. în țara în care au fost aruncate primele bombe atomice, în care două mari orașe și milioane de locuitori au fost aprig loviți de acțiunea și apoi de efectele ulterioare ale exploziilor nucleare, dorința de pace și de eliminare a acestor mijloace de. distrugere în masă se manifestă cu o deosebită intensitate. Știri de ultimă oră relevă faptul că pînă în prezent aproape 1 000 de localități japoneze și 7 prefecturi au fost declarate zone libere de arma nucleară. între aceste localități se numără orașele Hiroshima și Kobe, portul Kure, alte centre importante ale tării. Potrivit unei anchete efectuate de ziarul nipon „Akahata", în aceste zone trăiesc peste 60 milioane de locuitori, reprezentînd 53 Ia sută din populația țării.Cu puține zile în urmă, in Filipine s-a deschis intîlnirea internațională. „Colaborarea în numele păcii, securității și dezvoltării in Asia și bazinul Oceanului Pacific". Cu această ocazie, primarul orașului Keson-City, parte integrantă a capitalei țării, Manila, a decretat acest teritoriu ca „zonă denuclearizată". hotă- rind interzicerea amplasării, depozitării și transportării în oraș a armelor nucleare. In a- celași context al eforturilor îndreptate către declararea zonei Pacificului ca zonă liberă de arme nucleare se înscriu și dezbaterile care au loc în prezent în Noua Zeelandă referitoare la proiectul de lege 

flagrații nucleare la scară mondială și sustragerea din circuitul economic a unor imense resurse materiale și umane necesare dezvoltării.Ministrul de externe al Camerunului, William Eteki Mbou- moua, a declarat că actuala sesiune a Adunării Generale are misiunea de inaltă răspundere „de a aborda problemele critice ale timpurilor noastre și de a contribui la soluționarea lor corespunzătoare, evitind recurgerea la confruntare și ascuțirea rivalităților dintre state".Șeful delegației Guineei Ecuatoriale, Florencio Maye Ela, a subliniat, in discursul său, că ..promovarea păcii și securității generale reclamă o acțiune ho- tărîtă pentru aplicarea unor a- semenea principii, cum sint nerecurgerea la forță, reglementarea pașnică a diferendelor, înfăptuirea dezarmării, ■ decolonizarea și eliminarea tuturor formelor de discriminare față de oameni și popoare". Vorbitorul a apreciat că o preocupare centrală a tuturor statelor trebuie să o constituie negocierea și punerea cit mai urgentă în aplicare a unor acorduri, reale, care să conducă la reducerea și lichidarea completă a arsenalelor nucleare, la prohibirea armelor chimice și a celorlalte arme de nimicire in masă și la reducerea armamentelor convenționale.NAȚIUNILE UNITE 8 (A-gerpres) — în Comitetul nr. 4 al Adunării Generale a Organizației Națiunilor Unite a fost adoptată — cu o mare majoritate de voturi — o rezoluție prin care sint condamnate activitățile desfășurate de companiile occidentale în Namibia ocupată de regimul rasist de. laf Pretoria, și în alte teritorii private de dreptul la independență. Se subliniază că aceste activități împiedică aplicarea Declarației cu privire la acordarea independenței țărilor șl popoarelor coloniale. Rezoluția va fi prezentată în Adunarea Generală a O.N.U.

Reprezentantul R.P. Chineze a lansat Iranului și Irakului apelul de a urmări o reglementare echitabilă a disputei, in baza unor termeni reciproc acceptabili, pe calea tratativelor și în conformitate cu normele dreptului internațional.Cerînd Consiliului da Securitate să-și intensifice eforturile in direcția reglementării negociate a conflictului, reprezentantul Iugoslaviei a subliniat că „este și posibil dar și necesar ea Iranul și Irakul să găsească mijloacele pentru soluționarea pașnică a diferendului lor, pentru a pune capăt ostilităților, in condiții acceptabile ambelor state, retrăgin- du-și forțele în interiorul frontierelor recunoscute pe plan internațional".Reprezentantul R. P. Bulgaria s-a pronunțat, de asemenea, pentru încetarea imediată a acțiunilor militare și reglementarea conflictului pe cale politică.- 
oare ar interzice intrarea în porturile țării a oricărei nave purtătoare de arme nucleare, depozitarea și amplasarea pe teritoriul național a acestor arme.Semnificativă este, de asemenea. hotărirea municipalității din orașul american Chicago, care în luna martie a a- cestui an a declarat acest important centru urban ca zonă denuclearizată. Decizia reliefează dorința forțelor progresiste din S.U.A. de a trece la acțiuni ferme pentru instaurarea unui climat de destindere, pentru asigurarea păcii și securității în lume, pentru făurirea unei vieți liniștite, eliberate de amenințarea cata*  clismului atomic. Aceleași as
pirații sînt exprimate și te cele peste 85 de orașe din Canada, care s-au constituit in teritorii denuclearizate.

• LA TOKIO s-au încheiat miercuri lucrările primei Conferințe asupra cooperării economice dintre Japonia și China, organizată în comun de Corporația de credit și investiții internaționale a Chinei și Camera pentru comerț și industrie a Japoniei. Participanții — relatează agenția China Nouă — au discutat pe larg, în cursul celor trei zile ale conferinței, probleme privitoare Ia extinderea

în Europa, numeroase metropole s-au declarat teritorii denuclearizate, act ce exprimă aspirația locuitorilor bătrînu- lui continent, grav lovit de cele două conflagrații mondiale, de a-și desfășura activitatea într-o lume eliberată de amenințarea cataclismului nuclear. în Suedia orașele Mal- moe și Landskrun, precum și centrul minier Kirunda s-au declarat zone denuclearizate. Totodată, peste 15 000 de semnături au fost depuse pe un apel care cere declararea capitalei țării, Stockholm, ca ora? liber de arma nucleară. în Olanda, marele port Amsterdam s-a proclamat, încă din anul 1982, teritoriu liber de arme nucleare, interzicînd intrarea în danele sale a oricăror nave purtătoare de asemenea arme. Aceeași inițiativă a fost luată în acest an de orașul italian Veneția, care se alătură celor 250 de localități din peninsulă declarate zone denuclearizate, de orașul portughez Palmelo și de portul belgian Zeebrugge.Toate aceste acțiuni se înscriu în paleta amplă a manifestărilor consacrate eliminării armelor nucleare, a luptei popoarelor planetei pentru pace, securitate și destindere. Declararea a tot mai multor orașe, a acestor centre vitale ale vieții moderne, ca zone libere de arme nucleare, reprezintă uri pas important în, eforturile de îndepărtare a pericolului nuclear, de făurire a unei lumi a păcii și colaborării.
MIHAI COMAN
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